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Geachte heren Smit en Visser, 

Naar aanleiding van het verzoek per email stuur ik bij deze een aanvraagformulier voor subsidie over 
het jaar 2008. Het verzoek is voorzien van een aantal bijlagen. Dat Is het jaarplan 2008, de statuten 
en de inschrijving bij de KvK. 

Bij deze brief is verder als bijlage het jaarverslag over 2007 opgenomen. Daarin staat de financiële 
afrekening over het jaar 2007 en ook de balans van de Stichting. Ik hoop u hiermee voldoende 
geïnformeerd te hebben. 

Vriendelijke groeten. 

Namens het bestuur van TOP 
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AANVRAAGFORMULIER SUBSIDIE GEMEENTE DELFT 

Naam instelling: Stichting Techniek Ontmoetings Punt 

Ingeschreven bij de Kamer van Koophandel onder nummer: 27290760 

Correspondentieadres; Hippolytusbuurt 14 

Postcode Woonplaats: 2611 HN Delft 

Telefoonnummer contactpersoon: 

Jan Brouwer, Maerten Trompstraat 32, 2628RE Delft 

e-mail adres contactpersoon; jan.brouwer@abf.nl 

Bank/giro nummer ten name van: 12.39.88.918 tnv Stichting TOP 

Naam activiteitenplan: jaarplan 2008 TOP 

Omschrijving van het doel waarvoor de subsidie wordt aangevraagd 
ln het jaarplan staat; 

• Gevraagde subsidiebedrag: €20.000,--
• De periode waarover de subsidie wordt aangevraagd; 2008 
• Omschrijving van de activiteiten en communicatie 
• Doel en doelgroepbepaling: activiteit richt zich op bevolking van Delft; aantal 

bezoekers was in 2007 9000; dit moet naar 15.000. 

Begroting en financiële positie 
Hetjaarplan 2008 bevat: 

• een begroting over 2008 en 2009 
Het jaarverslag van 2007 bevat: 

• een exploitatierekening over 2007 
een balans per ultimo boekjaar waaruit uw vermogenspositie blijkt 
Bijlage: 

• Statuten en uittreksel KvK 

Ondertekening 
Hiermede verklaren wij dit formulier naar waarheid te hebben ingevuld en kennis te hebben 
genomen van de inhoud van de relevante beleidsregels van de gemeente Delft. 
Plaats en datum: Delft 23 april 2008 
Naam: Jan Brouwer (penningmeester TOP) 
Handtekening(en) 

mailto:jan.brouwer@abf.nl
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Intro 
Vanaf 1 september 2006 is het Tectiniek OntmoetingsPunt) TOP geopend. TOP heeft tot doel cultuur, 
wetenschap en tectiniek toegankelijk maken voor een breed publiek, een ontmoetingspunt te zijn 
waarin alle mogelijke activiteiten plaats kunnen vinden om cultuur, wetenschap en techniek met elkaar 
te verbinden. 

De vestiging in het centrum van de stad in het oude postkantoor biedt de mogelijkheid veet bezoekers 
te trekken, uiting te geven aan de ideeën, producten en kennis van Delft, zodat de bewoner trots kan 
zijn op wat er in Delft tot stand gebracht wordt. Identiteit verbinding en creativiteit zijn de kernwoorden 
waar TOP op gebaseerd is. 

Het voorliggende jaarplan voor 2008 is de eerste versie. Deze eerste versie is gemaakt naar aanlei
ding van de evaluatie van de diverse activiteiten en overleg met de programmaraad. Het doel van dit 
plan is betrokken personen te informeren en bijdragen te verwerven voor 2008. 

Aanleiding 
Delft noemt zich met recht kennisstad en creatieve stad. Gemeten naar het aantal onderzoekers per 
hoofd van de bevolking staat Delft op de 1 '̂̂  plaats van alle gemeenten in Nederiand. Delft is ook een 
creatieve stad. De creatieve Industrie is een wat ruimer begrip. Daaronder valt ook ICT, ontwerp, ar
chitectuur, advies, kunst en cultuur. Per hoofd van de bevolking is de score voor Delft ook hoog en wel 
na Utrecht op de 2"^ plaats. In absolute zin heeft Amsterdam de grootste creatieve sector. Na de vier 
grote steden, Eindhoven en Groningen staat Delft in absolute zin op de 7̂ ^̂  plaats in Nederiand met 
ruim 8 duizend werkenden. Dit creatieve vermogen is slecht zichtbaar en kan beter worden benut. De 
kennis sector (met name het onderzoek) is sterk afhankelijk van de overheid en de uitstraling naar de 
andere sectoren is beperkt. 

Er zijn weinig plekken waar het resultaat van kennis en creativiteit is te zien. Daarom is het idee ont
staan voor een "wetenschapswinkel, ontmoetingscentrum, proeftuin en atelier" in de Delftse binnen
stad. Als naam Is gekozen TOP, ofwel Techniek Ontmoetings Punt. Het doel van TOP Is de wissel
werking te bevorderen tussen de beoefenaren en toepassers van wetenschap, techniek en creativi-
teitvoor een breed publiek. Dit kan door debatten en exposities, lezingen en experimenten, wedstrij
den en prijsvragen, winkel en speelruimte. Kortom; kennis, wetenschap en cultuur verbinden op een 
aantrekkelijke plek in het centrum van de stad. 

Doel 
TOP heeft tot doel cultuur, wetenschap en techniek toegankelijk maken voor een breed publiek, een 
ontmoetingspunt te zijn waarin alle mogelijke activiteiten plaats kunnen vinden om cultuur, weten
schap en techniek met elkaar te verbinden. Dat kan In het oude postkantoor in de binnenstad van 
Delft. Dit wordt een plek waar cultuur, wetenschap en techniek met nadruk op hun creatieve aspecten, 
toegankelijk en aanraakbaar worden voor publiek. Technische wetenschap laat zich heel goed zicht-
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baar maken door alleriei toepassingen. Ook veel Delftse bedrijven zijn actief in techniek, wetenschap 
en ontwerp. Door midden in Delft te laten zien wat Delft kan worden meerdere doelen gediend: 

• De Delftse bevolking kan zich herkennen in de eigen activiteiten. Voor het ontwikkelen van 
een duurzame en vruchtbare relatie Is dat onmisbaar. Het centrum moet een interactieve en 
communicatieve functie krijgen voor een breed publiek. 

• Instellingen en bedrijven krijgen de mogelijkheid zichzelf te laten zien en anderen te ontmoe
ten. Producten kunnen direct worden ervaren, uitgeprobeerd, gekocht of bekeken. Nieuwe 
producten kunnen voorzover mogelijk worden getest. Door het houden van lezingen en expo
sities worden bewoners, bezoekers, studenten en wetenschappers geprikkeld een bijdrage te 
leveren. 

• Door verbindingen te leggen tussen diverse thema's wordt het creatieve vermogen van Delft 
beter benut. Met name de verbinding tussen techniek en cultuur Is van belang. Dat kan de 
brug slaan naar het brede publiek. 

• Het centrum kan wellicht een stimulans betekenen voor de Interesse in de techniek, met name 
bij jongeren. 

• De locatie biedt de mogelijkheid de uitstraling van het noordelijk deel van de binnenstad te 
versterken. Het centrum versterkt en ondersteunt omliggende Instellingen zoals het TIP {Toe
risten Informatie Punt), het Vermeercentrum, het Techniek Museum, Stichting het Meisjeshuis 
en Bacinol-

• TOP biedt mogelijkheden voor een expositieruimte, een lezingenzaal, een brainstormrulmte 
en een winkel. Het centrum heeft een flexibele indeling, zodat een maximaal gebruik van de 
ruimte mogelijk wordt en er steeds andere dingen te zien zijn. 

• Door samenwerking tussen verschillende Instellingen en verenigingen zoals Delft Design, Kl-
VI, de gemeente Delft en TechNet worden de thema's (innovatie, creativiteit en techniek) 
krachtiger uitgedragen. 

NUNA 3 team 2006 

Succesfactoren 
Een goede formule 
De formule die TOP hanteert, is vergelijkbaar met een theater. In het theater is er een aantal vaste 
spelers als de TU Delft, TNO, de gemeente, vereniging Delft Design, vereniging Bacinol, Yes Delft, 
kunstkring Delft die ook voor vaste Inkomsten zorgen. Daarnaast zullen er afhankelijk van de actuali
teit manifestaties en ontmoetingen plaats vinden. De uitdaging Is techniek te verbinden met kunst, 
cultuur en afhankelijk van het onderwerp met wisselende sectoren. Er is in 2006 een Stichting TOP 
opgericht. De Stichting beheert en exploiteert het gebouw. Het gebouw wordt ter beschikking gesteld 
aan partijen die activiteiten ontplooien die passen bij de doelstellingen van TOP. De activiteiten zijn 
zelfstandige projecten die voor de eigen bemensing en financiering zorgen, TOP stelt de ruimte tegen 
zo laag mogelijke kosten ter beschikking, zorgt voor de coördinatie en de PR. 

Een aansprekende programmaraad. 
Om te zorgen dat in dit centrum de "state of the art" ontwikkeling van de techniek te zien zal zijn is het 
van belang dat bekende wetenschappers deelnemen aan dit initiatief. Met de TU, TNO en onafhanke
lijke wetenschappers is een programmaraad samengesteld om en/oor te zorgen dat het centrum up to 
date is en blijft. In gesprekken met verschillende wetenschappelijke disciplines is enthousiast gerea
geerd op een multidisciplinaire samenwerking. De programmaraad moet zorg dragen voor een pro-
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gramma met actuele onderwerpen op allerlei kennisgebieden. De volgende instellingen, bedrijven, 
verenigingen en personen namen deel aan de programmaraad in 2007: 

ABFresearch 
TU-Delft, faculteit bouwkunde 
TU-Delft, life-sclence 
TU Delft, Techniek Museum 
TU Delft, valorisatie 
Gemeente Delft 
TNO 

TNO Built Environment and Geo 
BOOM 
Syncera 
Delft Design 
Vereniging Bacinol 
New Products 
IHE 
KlVl 
VNO-NCW 
Senter-Novem 

Jan Brouwer (voorzitter namens het TOP bestuur) 
MIck Eekhout, tevens deelnemer ontwerpplatform 
Patricia Osseweijer, 
Han Heijmans, 
Paul Althuis 
Willem van der Ven, communicatie 
Gertjan Oldeman voor Bouw en Ondergrond en tevens com
municatie en promotie, 
Cees Ruijgrok voor mobiliteit en logistiek 
Ernest Israels voor milieu en energie, 
Jan Spit, water en bodem 
Ineke Hulshof, voor architectuur en stedenbouw 
Bernadette Palsma voor kunst en cultuur 
Hans Couvee voor design 
Laura Kwak, communicatie 
KIrsten Duinker 
Paul de Bree 
Wilbert Hoondert 

Op individuele basis: 
Jan Bloomberg, consultant planologie en VROM, 
Rob van Gameren, ondernemer en projectdirecteur. 
Er wordt nog gesproken met diverse andere instanties zoals Delftech, YesDelft en de ICT kring. 

Een actieve deelname van de Delftse bevolking en Delftse bedrijven 
Om te zorgen dat de wetenschap leeft in Delft is het belangrijk dat de betrokkenheid met de Delfte
naar en de Delftse bedrijven vergroot wordt. Dat kan door de ruimte aan te bieden aan bedrijven en 
instelling uit Delft voor activiteiten die passen bij de doelstelling van TOP, Bij de programmering zal 
rekening gehouden moeten worden met een brede samenstelling van het publiek. Dat kan door speci
fieke groepen te benaderen en bijvoorbeeld speciale programma's voor studenten en scholieren. 

Een aantrekkelijke en zichtbare locatie in het centrum 
Het oude Postkantoor aan de Hippolytusbuurt in het centrum van Delft kan goed dienen als ontmoe
tingspunt. Dit gebouw is centraal gelegen, heeft aan de voorzijde een goed Imago en zou op het bin
nenterrein (het overslag terrein van de post) uitgebreid kunnen worden. Het voormalig postkantoor Is 
een pilot locatie voor de komende periode. Het gebouw is nu eigendom van Vestia. 

Dat de locatie werkt blijkt uit de belangstelling in de eerste maanden. Als er Iets bijzonders te doen is, 
is de ligging zo aantrekkelijk dat er zonder enorme promotie campagnes al een vanzelfsprekende 
toeloop is. Met alleen open in het weekend al 2000 mensen In een ruime maand betekent dat een 
bezoekersaantal van circa 20 duizend per jaar met een wekelijkse opening van woensdag tot en met 
zondag haalbaar Is. Dat Is vergelijkbaar met de Prinsenhof Dan moet er wel steeds Iets nieuws te 
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zien zijn. Daarom Is alleen architectuur niet voldoende, juist de verbinding met techniek een de enor
me afwisseling die dit mogelijk maakt maken dit centrum In Nederland uniek en dit kan Delft op een 
nieuwe manier profileren. 

Goed beheer van het gebouw 
Nadat de PTT het gebouw had veriaten bleef er een vrij troosteloze ruimte achter. Om er voor te zor
gen dat het gebouw in korte tijd toonbaar zou zijn, is deels met vrijwilligers en deels met professionele 
krachten de Inrichting ter hand genomen onder leiding van Tijn Noordenbos. Dat heeft geleid tot een 
goed toonbare zaal met nieuwe kleuren, nieuwe verilchting en zicht op de straat en een kleine kantine. 
Er is een contract met combi-werk voor het schoonhouden van het gebouw. Er zijn uiteraard wensen 
voor de verdere uitbouw. Deze komen bij de plannen aan de orde. 

Enthousiaste vrijwilligers 
ln de korte tijd dat Top bestaat heeft zich al een redelijk aantal vrijwilligers aangemeld. Zij zorgen voor 
het beheer en zijn gastvrouw of gastheer bij de manifestaties. Op dit moment gaat het om Nel Merks 
als aanvoerder en coördinator van Nel Merks, Youp Soulmans, Jan van Dalen, Galla Pelova, Eva-Ria 
Hoenderop, Evert Hellebrekers, Anke van Lon, Guus Dewulf, Ineke de Groot, Kees Neven, Mahasti 
Tofahomi, Paul van der Krogt, Gjalt Rienks, Tanja Klumpen, Jasper Kameriing, Sanne Barkhuysen en 
Hakim Sugito. 

Spelers 
Aanbieders van kennis en creativiteit 
De TU Delft Is belangrijk vanwege de vele wetenschappers en studenten. Voor de TU zelf is het inte
ressant om de nieuwe generaties te bereiken, zodat ze techniek willen studeren. Ongekend Is onge
liefd. Verder is er een functie voor ontmoeting en export van kennis. De gemeente Delft krijgt bredere 
mogelijkheden om de stad te profileren op alleriei gebied, het concept Delft Kennisstad Invulling te 
geven en Delfts creatieve vermogen aanjagen. Het gebouw kan dienen als voorport:aal voor het Tech
niekmuseum. TNO krijgt de mogelijkheid producten en onderzoek te laten zien. Delftse bedrijven als 
DSM, WL-Delft Hydraulics (Delta instituut). Reinier de Graaf ziekenhuis, de Fabrique, OD205, Meca
noo, Improve, Delftech, Trail en centra als Bacinol, Yes Delft en Radex kunnen hun vaardigheden 
laten zien. Diverse kleine Innovatieve bedrijven kunnen hier naamsbekendheid krijgen. De gemeente 
Delft kan TOP als platform voor informatie over Delftse Projecten gebruiken. Met een groot aantal 
genoemde bedrijven en instanties is contact geweest. Dat heeft tot diverse acties geleid zoals deel
name in de programma raad of afspraken over toekomstige activiteiten. 

Bemiddelaars van kennis 
In de voorbereiding van TOP is contact gezocht met een groot aantal Deltse Instellingen en verenigin
gen die verwante doelstellingen hebben. Het gaat om Ontdekhoek, Technica 10, Techniek Educatie 
Delft, Kennisalliantie, Delft Kennisstad. Techniekmuseum/Technicon, VNO-NCW, MKB, Techno Cen
trum Haaglanden, KIVI, Delft Commucation Network, Het meisjeshuis. De Sigarenfabriek, vereniging 
Bacinol, Stadsmarketing Delft en Delft Design. Ook met deze instanties Is contact geweest met verge
lijkbare afspraken. Bovendien zijn afspraken gemaakt over de communicatie. 

Doelgroepen 
De doelgroep is breed. In de eerste plaats de inwoners van Delft. Verder uiteraard toeristen en bezoe
kers die meer willen dan "klompen en tegeltjes". Dan in het bijzonder de werkers In de creatieve en 
kennis industrie. Zij zijn zowel vrager als aanbieder. Leeriingen en studenten die kennis willen laten 
zien of juist kennis willen maken en uiteraard wetenschappers van buiten. 
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Presentatie NUNA 3 door teamleider Jorrit Lousberg 

Organisatie 
Bestuuren initiatiefgroep 
Er is per 1 september 2006 een Stichting opgericht De organisatie bestaat op dit moment uit een 
Stichtingsbestuur in samenwerking met een Initiatiefgroep, bestaande uit Lucia Hazenberg (voorzitter), 
Jan Brouwer (penningmeester). Jan Bloomberg (secretaris), Ineke Hulshof en Harald Schout, Het 
bestuur en de Initiatiefgroep vergadert 1 maal per twee weken en zorgt voor de dagelijkse gang van 
zaken. 

Het bestuur zal met Ingang van september 2007 bestaan uit Lucia Hazenberg, voorzitter en architect, 
Jan Brouwer, penningmeester en directeur ABFcultuur, Jan Bloemberg, secretaris en Stedenbouw
kundig ondernemer en een bestuurslid van Delft Design nog nader te benoemen. 

Het bestuur zal worden bijgestaan door een College van ambassadeurs onder voorzitterschap van 
Wytze Patijn, decaan faculteit Bouwkunde TU-Delft, Het College zal worden uitgebreid met ambassa
deurs als Karin Schrederhof, directeur Pact op Zuid te Rotterdam, bewoner van Delft, Janneke Krom
hout, voormalig wethouder en zelfstandig ondernemer/bewoner Delft (gevraagd). Ineke Hulshof, direc
teur Hulshof Architecten en voorzitter Delft Design, Bruno Ninaber, hoogleraar I.O. ondernemer en 
bewoner van Delft (gevraagd), Jacob Fokkema. rector magnificus TU-Delft (gevraagd), Renee Bub-
berman, directeur Fabrique, en Rik Grashoff, voormalig wethouder en innovator duurzaamheid Woon
bron. 

Programmaraad 
Er Is ook een programmaraad opgericht De programmaraad vergadert 1 maal per twee maand en 
zorgt voor het programma. Langzamerhand Is er een redelijk vaste groep ontstaan die zich bezig 
houdt met ongeveer 10 thema's, te weten: Bouw, Architectuur, Mobiliteit, Milieu, LIfescience, Water, 
Energie, Kunst en Cultuur, ICT en Design. Wellicht dat deze thema's in de loop van de tijd worden 
aangepast. Voor 2007 zijn 4 thema's gekozenen het programma daarbij staat voor dit jaar grotendeels 
vast. 

Vrijwilligersgroep 
Er is een vrijwilligersgroep van grote diversiteit Scholieren, studenten, oud-winkellers, kunstenaars en 
gepensioneerden die de doelstelling van TOP van harte ondersteunen en zorg dragen voor de prakti
sche gang van zaken. De groep zorgt voor de ontvangst van gasten, geeft vooriichting, geeft tips door 
van bezoekers en vergadert eens per maand. 

-̂  ' S M • K mm 

Het oude Postkantoor op de Hippolytusbuurt 14 

TOP jaarplan 2008.doc 



T 
TECHNIEK 

ONTMOETINGS 

PUNT 

Publiciteit 
De publiciteit wordt verzorgd door een aparte groep. Dat zijn Sylvia Coenen van de gemeente Delft, 
Saskia Meijer en Hing LI. Zij verzorgen de persberichten, de aankondigingen vla de post, een losse 
kalender en de website. Mededelingen over het programma worden dus op 4 manieren bekend ge
maakt. 

Evaluatie jaarprogramma 2007 
De gemeente Delft Is sinds 1 juli 2007 gestart met de vooriichting over de grote projecten In Delft via 
TOP te doen plaats vinden. Deze grote projecten als Technopolis, spoortunnel Delft, herstructurering 
Poptahof e,d. geven volop aanleiding verbinding te leggen tussen ontwerp, techniek en cultuur. Dank
zij deze activiteit is TOP sinds juli 2007 5 dagen in de week open vanaf woensdag tot en met zondag. 

Delft Design heeft zich als ontwerpervereniging aangemeld met het vaste activiteiten programma van 
TOP gebruik te willen maken, ln 2007 is met een bijdrage van het Stimuleringsfonds Architectuur ge
start met een Architectuurcentrum In TOP. Delft Design zal dan ook met een bestuurslid in het stich
tingsbestuur vertegenwoordigd zijn. Delft Design neemt ook deel in de programmaraad. Het is voor
stelbaar dat andere Delftse verenigingen zich op een vergelijkbare manier met TOP verbinden. 

Architectuur als exponent van techniek, creativiteit en cultuur is dan in TOP een thema dat door ieder
een beleefd wordt en waar Iedereen Iets van weet Per slot van rekening wordt ruimte door ons allen 
gebruikt. Belangrijk doel van het Architectuurcentrum Is de Informatie uitwisseling over de Delftse pro
jecten met de bewoners van de stad. Dat Is dan ook een Architectuurcentrum nieuwe stijl, ln het cen
trum is niet alleen architectuur en stedenbouw te zien op een mooie locatie in de binnenstad van Delft 
en goed bereikbaar voor publiek; het centrum geeft ook plaats aan andere verwante sectoren waar
door het publiek kan worden verbreed en de kennismaking met de architectuur verrijkt en verdiept kan 
worden. Het bevorderen van de Interactie moet ook lelden tot een impuls van transacties tussen 
instellingen, bedrijven en gebruikers, 

TNO heeft aangegeven de exposities die naar het buitenland gaan ook in TOP te willen tentoonstellen 
voor zover dat mogelijk is. Dat is in 2007 gebeurt en zal in 2008 worden gecontinueerd. 

Diverse faculteiten binnen de TU hebben aangegeven gebruik te willen maken van TOP om de resul
taten van onderzoek en ontwerp naar buiten te brengen. Er is dus al een redelijk basisprogramma 
zoals in het volgende hoofdstuk voor 2008 verder wordt uitgewerkt 

Een belangrijk element dat goed past in de doelstelling van TOP Is een permanente tentoonstelling 
van Delftse kunstenaars. Te noemen zijn schilderijen van Eveline van Bogarljen en Evaria Hoenderop, 
de lichtobjecten van Jeanpaul Verburg en een lightspeaker van Michela Peluslo. 

Voor het grote publiek was vooral monumentendag en lichtjesavond een succes. Er zijn toen speciale 
tentoonstellingen georganiseerd. Bij beide gelegenheden waren er vele honderden bezoekers. Het 
totaal aantal bezoekers wordt in 2007 geschat op 9 duizend, 

In 2007 is dus bijzonder veel tot stand gebracht met een relatief bescheiden budget. De ruimte is be
hooriijk verbeterd. Er is een groot aantal activiteiten uitgevoerd, zoals tentoonstellingen, debatten, 
lezingen, demonstraties en excursies. De openingstijden zijn vergroot van 2 naar 5 dagen In de week. 
Het aantal bezoekers wordt geschat op 9 duizend. De uitstraling en de inrichting is in de loop van het 
jaar verbeterd, maar er blijven nog zaken die extra aandacht vergen: 

• De PR moet worden uitgebreid. Wie het programma wil weten kan er achter komen. Er is 
langzamerhand een redelijk brede groep geïnteresseerden. Via gerichte PR moet deze wor
den uitgebreid met name onder studenten en scholieren. 

• De tentoonstellingen moeten Interactiever. Daar is al het nodige verbeterd maar dat kan nog 
meer uitdagend. 

• De thema's bouw, mobiliteit water en energie waren prima en moeten op de agenda blijven 
staan. 
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Nieuwe thema's die zich aandienen zijn gaming en geo-informatie. Beide ondenwerpen zijn 
sterk vertegenwoordigd In Delft. 
De TU Delft moet nadrukkelijker in beeld worden gebracht. Veel activiteiten zijn al tot stand 
gekomen dankzij de TU maar er is in potenties zijn nog veel groter. 
De thema's lenen zich ook goed om Instellingen zich te laten profileren. Dat geeft ook de mo
gelijkheid de band tussen bedrijven onderling en met de bevolking te versterken. Met de pro
grammaraad Is afgesproken daarvoor in 2008 ruimte te geven. 
Kunst en techniek moeten nadrukkelijker worden verbonden, ln 2008 zal een project worden 
gestart waarbij kunst voorop staat. Tot nu toe was dat steeds andersom. 
Meer aandacht voor startende bedrijven. Centra als Bacinol, Yes Delft en Radex kunnen zich 
meer laten zien. Dat is tevens een stimulans voor andere starters. 

Programma 2008 

Algemeen 
ln 2008 zullen alle thema's terugkeren In TOP, Dat geldt voor het thema bouw met de Bouwplaats Delft 
en het architectuurcentrum van Delft Design. Daarnaast zullen de thema's water, mobiliteit en energie 
terugkeren. Dat wordt aangevuld met het thema media. Media is een van de kernsectoren van de creatie
ve industrie en is langzamerhand op het gebied van technische toepassingen al het nodige te laten zien. 

Poorten van Delft 
ln TOP wordt het architectuurcentrum van Delft ondergebracht. Daarvoor is subsidie toegezegd van 
het stimuleringsfonds. In 2008 wordt als thema de poorten van Delft gekozen. De stad van de toe
komst is de netwerkstad. Het netwerk bestaat uit knopen en verbindingen. De mensen en de organi
saties van de stad hebben verbindingen binnen de stad en met de omgeving. De plaatsen waar vele 
verbindingen samenkomen zijn de knopen. De poorten van Delft zijn dus niet zozeer de entree van de 
stad als wel de knopen in het stedelijke netwerk. Samen met een aantal deskundigen zijn de poorten 
beschreven en benoemd. De poorten zijn dan een prachtig middel architectuur, stedenbouw, activitei
ten en de visie op de stad te verbinden, ln het programma voor 2008 zullen de diverse poorten aan de 
orde komen. Het nieuwe station Is natuuriijk de centrale poort. 

Bedrijven, instellingen en kunstenaars in de schijnwerpers 
TOP kent een aantal thema's die een succes bleken te zijn. De thematiek zal worden uitgebreid. De 
aanpak zal echter anders zijn. De nadruk komt meer te liggen op het eigene van de bedrijven, instel
lingen en kunstenaars. Vandaar uit worden de thema's behandeld. 

Combinatie met andere activiteiten 
ln 2007 zijn activiteiten gecombineerd met de Mooi Weer Spelen, wetenschapsdag en monumenten
dag. Dat zal in 2008 ook gebeuren, maar er zijn nog andere mogelijkheden zoals het Design in Delft 
festival, boekenmarkt, atelierroute, TWEAK festival enzovoort. 

Lezingen 
Het jaar start met een zogenaamde drie-koningen lezing in TOP. Ven/olgens vindt elke donderdag 
avond een lezing over design en/of architectuur plaats, gerelateerd aan de poort die centraal staat 
plaats in TOP, gevolgd door discussie afhankelijk van het onderwerp. De eerste lezing van de maand 
wordt door Delft Design georganiseerd. De overige lezingen door TOP en de projectgroep Poorten 
van Delft. De lezingen zijn voor iedereen en de toegang is gratis. 

Debatten 
Naar aanleiding van Delftse ontwikkelingen, de grote projecten van Detft en andere gebeurtenissen 
zal TOP in samenwerking met Delft Design de traditie van Bacinol creatieve Debatten voortzetten in 
TOP met debatten over belangrijke Delftse zaken op het vlak van Ruimtelijke Ordening, Volkshuisves
ting, Infrastructuur, Milieu, Verkeer en andere van belang zijnde maatschappelijke onderwerpen. De 
debatten zullen ook in het kader van het poorten project per maand of minimaal per kwartaal worden 
georganiseerd. De debatten zijn voor iedereen en de toegang is gratis. 
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Exposities 
Elk kwartaal organiseert TOP een expositie in relatie met het kwartaalthema waarin drie poorten cen
traal staan. Per maand zal per poort een aanvulling met bedrijven en kennis instellingen die met de 
locatie verbonden zijn worden gemaakt De leden van de programmaraad en de gemeente Delft zullen 
voornamelijk voor de Inhoud van de exposities zorgen. Deze hebben als ondenwerp architectuur, ste
denbouw en landschap, allemaal met een regionale binding in 2008 met de poorten centraal. De ten
toonstellingen zijn gratis en toegankelijk als TOP open is. Dat is van woensdag tot zondag van 12.00 
tot 17.00 uur. 

Er is een in de zomer een tentoonstelling gepland over kunst en techniek. Kunst is steeds in TOP aan 
de orde geweest. Bij alle inhoudelijke tentoonstellingen over een technisch onderwerp was er steeds 
kunst aanwezig. Bij deze tentoonstelling wordt het omgedraaid. Kunst staat voorop en bezien wordt in 
hoeverre de techniek dienstbaar kan zijn aan de techniek. 

Excursies 
Per kwartaal organiseert Delft Design een excursie op zondag of zaterdag in het kader van het thema. 
De excursies starten in TOP. Aanleidingen zijn de thema's en daarmee zijn deze tochten betrokken op 
Delft en omgeving, ledereen kan deelnemen; men moet voor de onkosten een bijdrage betalen. 

Manifestaties 
TOP gaat met Ingang van 2008 actief deelnemen aan het programma van De Dag van de Architectuur 
eind juni en het Monumenten weekend op 14 en 15 september. De landelijke thema's zullen aan de 
TOP thema's gerelateerd worden en de activiteiten zullen in en vanuit TOP plaatsvinden. In oktober 
zal het Design In Delft festival voor de 4e keer plaats vinden. Vast onderdeel van dit festival is op zon
dagmiddag wandelingen, open huizen en creatieve werkplaatsen, met In 2008 het zwaartepunt op de 
Delftse binnenstad en haar toekomst met een nieuw centrum, ln en voor TOP zullen Delftse studenten 
en ontwerpers hun nieuwste uitvindingen presenteren. Een architectuur en design film festival zal in 
samenwerking met TOP en filmhuis Lumen in het kader van het festival worden georganiseerd. 

Publicaties 
Ter gelegenheid van Design ln Delft zal een creatieve cultuur en waterkaart van Delft met daarop de 
monumenten, architectonische hoogtepunten, musea, en creatieve instellingen en bedrijven gemaakt 
worden. Ter gelegenheid van het 20 jarig bestaan van de vereniging heeft Delft Design het initiatief 
genomen een nieuwe Architectuurgids van Delft maken in drie talen. Dit wordt een apart project met 
een aparte stichting. Bij elke expositie zal een brochure worden gemaakt Als er voldoende budget is 
kan er een uitgebreide publicatie worden gemaakt. De mogelijkheden worden hieronder verkend. 

Prijsvragen 
ln het kader van het Poorten project zal in samenwerking met TU en Gemeente een Ideeën prijsvraag 
voor de fysieke Poort locatie versterking worden uitgeschreven onder leken en studenten.Parallel zal 
een deskundigen prijsvraag worden georganiseerd. De organisatie is in handen van Delft Design in 
samen werking met de projectgroep Poorten. 

Financiën 
Met dit ondernemingsplan zijn Inmiddels verschillende subsidie en sponsoraanvragen opgesteld. In
tussen zijn toezeggingen ontvangen van een aantal Delftse ondernemers in de creatieve sector. 
Daarnaast zijn voor 2008 bijdragen van €20.000,- van de gemeente en €30.000,-- van het stimule
ringsfonds Architectuur toegezegd. Verder loopt een aanvraag van €10.000,- bij het Technocentrum, 
€15.000,- door het Prins Bernhard fonds en van €25000,- bij het Fonds 1818. 

De totale begroting In 2007 was ongeveer €100.000. In 2008 en 2009 loopt dat op naar ruim 
€130.000,--. Deze groei komt door de bijdrage van het Stimuleringsfonds Architectuur Met deze be
groting kan een groot aantal activiteiten worden ontplooid. Dit Is overigens alleen mogelijk met de hulp 
van een actieve groep deskundige vrijwilligers. De begroting van de stichting TOP staat in tabel 1, 
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Er wordt vanuit gegaan dat met een bedrag van circa €130,000 euro per jaar het mogelijk is om het 
gebouw te exploiteren en de genoemde activiteiten te ontplooien. Bij de begroting moet het volgende 
worden opgemerkt: 

• De exploitatie van de ruimte bestaat uit vaste kosten als huur, gas, water en licht, inrichting, 
aansluitingen, schoonmaak en dergelijke. 

• De kosten voor de Inrichting worden ineens afgeschreven. 
• Verder Is bij de vaste kosten ook opgenomen personeelskosten voor coördinatie, beheer en 

PR. 
• De inkomsten zullen gedekt moeten worden uit de exploitatie van de ruimte, de subsidies en 

de bijdragen van projecten. De exploitant heeft daarmee een prikkel activiteiten te stimuleren. 

Tabel 1: Exploitatie Stichting TOP 
begroting Stichting TOP 2008 2009 

uitgaven 

huur 

inriehting 

verzekering 

gas. water, licht 

schoonmaak 

administratie 

PR 

projecten 

totaal uitgaven 

Inkomsten 
vrienden/donateurs 
verkopen 
sponsors 
opbrengsten verhuur 
Technocentrum 
Prins Bernhardfonds 
fonds 1818 
stimuleringsfonds Architectuur 
subsidie gemeente Delft 

totaal inkomsten 

saldo 

€ 

€ 

e 
€ 

€ 

€ 

€ 

€ 

€ 

e 
e 
€ 
€ 
€ 
€ 

e 
€ 
€ 

€ 

€ 

31-000 

15.000 

400 

5 000 

3 000 

800 

10.000 

62,300 

127.500 

1.000 
3.000 

16.000 
12.000 
10000 
15.000 
25.000 
30.000 
20.000 

132.000 

4.500 

€ 

€ 

€ 

€ 

€ 

€ 

€ 

€ 

€ 

e 
€ 
€ 
€ 
€ 
€ 
£ 

e 
€ 

€ 

€ 

31.000 

15.000 

400 

5,000 

3.000 

800 

10.000 

68.000 

133.200 

1 000 
5.000 

20.000 
12.000 
10.000 
15,000 
25.000 
30,000 
20.000 

138.000 

4.800 

De vaste en spontane activiteiten zijn in de begroting opgenomen. Bij de begroting moet het volgende 
worden opgemerkt 

• De inkomsten en uitgaven zijn circa € 130.000,--. 
• Een van de activiteiten is het Architectuurcentrum. Daarvoor is zoals gezegd een aparte be

groting opgesteld. Dit onderdeel Is een van de projecten voor TOP. De bedragen uit de begro
ting voor het Architectuurcentrum zijn opgenomen In tabel 1. 

• Bij de begroting van 2007 was een groot deel van de Inkomsten In natura. Diverse partijen le
veren om niet allerlei materiaal of menskracht. Deze inzet is In de begroting buiten beschou
wing gebleven. In kasstromen bezien is de begroting dus ook ongeveer € 130.000,-. 

• De uitgaven voor de projecten zijn gerubriceerd naar type activiteit zoals lezingen, debatten, 
manifestaties en dergelijke. Om deze activiteiten te organiseren moeten onkosten worden 
gemaakt Een deel daarvan Is voor het gebruik van de faciliteiten van TOP. 

TOP jaarplan 2008.doc 10 



T 
TECHNIEK 

ONTMOETINGS 

PUNT 

Om de activiteiten van derden te stimuleren wordt een beroep gedaan op meerdere geldschieters. 
Naast het Fonds 1818. de gemeente Delft zijn dat het Stimuleringsfonds architectuur, het Prins Bern
hard Cultuurfonds en Technocentrum. Daarnaast wordt er gezocht naar andere subsidie gevers. In 
2007 heeft de TU Delft en het Hoogheemraadschap een bijdrage voor speciale projecten gegeven. 
Afhankelijk van het ondenA^erp zullen ook dit jaar partijen worden benaderd. De gemeente Delft komt 
op drie plaatsen voor In deze begroting. Dat is als subsidiegever voor de exploitatie en de activiteiten. 
De gemeente is ook een van de deelnemers en huurder. Een deel van de inkomsten is al zeker ge
steld en van een deel loopt de aanvraag. 
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Intro 
Vanaf 1 september 2006 is het Techniek OntmoetingsPunt) TOP geopend. TOP heeft tot doel cultuur, 
wetenschap en techniek toegankelijk maken voor een breed publiek, een ontmoetingspunt te zijn 
waann alle mogelijke activiteiten plaats kunnen vinden om cultuur, wetenschap en techniek met elkaar 
te verbinden. 

De vestiging in het centrum van de stad in het oude postkantoor biedt de mogelijkheid veel bezoekers 
te trekken, uiting te geven aan de ideeën, producten en kennis van Delft, zodat de bewoner trots kan 
zijn op wat er in Delft tot stand gebracht wordt. Identiteit, verbinding en creativiteit zijn de kernwoorden 
waar TOP op gebaseerd is. 

Het voorliggende jaarverslag heeft betrekking op de activiteiten in 2007. 

Aanleiding 
Delft noemt zich met recht kennisstad en creatieve stad. Gemeten naar het aantal onderzoekers per 
hoofd van de bevolking staat Delft op de 1 '̂̂  plaats van alle gemeenten In Nederland, Delft Is ook een 
creatieve stad. De creatieve Industrie Is een wat rulmer begrip. Daaronder valt ook ICT. ontwerp, ar
chitectuur, advies, kunst en cultuur. Per hoofd van de bevolking is de score voor Delft ook hoog en wel 
na Utrecht op de 2^^ plaats. In absolute zin heeft Amsterdam de grootste creatieve sector. Na de vier 
grote steden, Eindhoven en Groningen staat Delft In absolute zin op de 7'̂ ^ plaats In Nederiand met 
ruim 8 duizend werkenden. Dit creatieve vermogen is slecht zichtbaar en kan beter worden benut. De 
kennis sector (met name het onderzoek) Is sterk afhankelijk van de overheid en de uitstraling naar de 
andere sectoren is beperkt. 

Er zijn weinig plekken waar het resultaat van kennis en creativiteit is te zien. Daarom is het idee ont
staan voor een "wetenschapswinkel, ontmoetingscentrum, proeftuin en atelier" in de Delftse binnen
stad. Als naam is gekozen TOP, ofwel Techniek Ontmoetingspunt. Het doel van TOP is de wisselwer
king te bevorderen tussen de beoefenaren en toepassers van wetenschap, techniek en creatlviteltvoor 
een breed publiek. Dit kan door debatten en exposities, lezingen en experimenten, wedstrijden en 
prijsvragen, winkel en speelruimte. Kortom; kennis, wetenschap en cultuur verbinden op een aantrek
kelijke plek In het centrum van de stad. 

Doel 
De Stichting TOP heeft als doe! cultuur, wetenschap en techniek toegankelijk maken voor een breed 
publiek, een ontmoetingspunt te zijn waarin alle mogelijke activiteiten plaats kunnen vinden om cul
tuur, wetenschap en techniek met elkaar te verbinden. De stichting stimuleert debatten en exposities, 
lezingen en experimenten, wedstrijden en prijsvragen. Innoverende bedrijven, ontwerpers en kunste
naars worden uitgenodigd bedrijfspresentaties te houden. 

De doelgroep is breed, In de eerste plaats de Inwoners van Delft, Verder uiteraard toeristen en bezoe
kers die meer willen dan "klompen en tegeltjes". Dan In het bijzonder de werkers in de creatieve en 
kennis Industrie. Zij zijn zowel vrager als aanbieder. Leeriingen en studenten die kennis willen laten 
zien of juist kennis willen maken en uiteraard wetenschappers van bulten. 
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Het verwezenlijken van het doel kan in het oude postkantoor in de binnenstad van Delft. Dit wordt een 
plek waar cultuur, wetenschap en techniek met nadruk op hun creatieve aspecten, toegankelijk en 
aanraakbaar worden voor publiek. Technische wetenschap laat zich heel goed zichtbaar maken door 
allerlei toepassingen. Ook veel Delftse bedrijven zijn actief ln techniek, wetenschap en ontwerp. Door 
midden in Delft te laten zien wat Delft kan worden meerdere subdoelen gediend: 

• De Delftse bevolking kan zich herkennen In de eigen activiteiten. Voor het ontwikkelen van 
een duurzame en vruchtbare relatie Is dat onmisbaar. Het centrum moet een interactieve en 
communicatieve functie krijgen voor een breed publiek. 

• Instellingen en bedrijven krijgen de mogelijkheid zichzelf te laten zien en anderen te ontmoe
ten. Producten kunnen direct worden ervaren, uitgeprobeerd, gekocht of bekeken. Nieuwe 
producten kunnen voor zover mogelijk worden getest Door het houden van lezingen en expo
sities worden bewoners, bezoekers, studenten en wetenschappers geprikkeld een bijdrage te 
leveren, 

• Door verbindingen te leggen tussen diverse thema's wordt het creatieve vermogen van Delft 
beter benut. Met name de verbinding tussen techniek en cultuur is van belang. Dat kan de 
brug slaan naar het brede publiek, 

• De locatie biedt de mogelijkheid de uitstraling van het noordelijk deel van de binnenstad te 
versterken. Het centrum versterkt en ondersteunt omliggende Instellingen zoals het TIP {Toe
risten Informatie Punt), het Vermeercentrum, het Techniek Museum, Stichting het Meisjeshuis, 
Vereniging Bacinol en Bacinol Expo. 

• Het openbare deel van het TOP biedt mogelijkheden voor een expositieruimte, een lezingen
zaal, een brainstormrulmte en een winkel. Het centrum heeft een flexibele indeling, zodat een 
maximaal gebruik van de ruimte mogelijk wordt en er steeds andere dingen te zien zijn. 

• Door samenwerking tussen verschillende Instellingen en verenigingen zoals Delft Design, KIVI 
en TechNet worden de thema's (innovatie, creativiteit en techniek) krachtiger uitgedragen. 

NUNA 3 team 2007 

Organisatie 

Bestuur en Initiatiefgroep 
Er is per 1 september 2006 een Stichting opgericht De organisatie bestaat op dit moment uit een 
Stichtingsbestuur in samenwerking met een initiatiefgroep, bestaande uit Lucia Hazenberg (voorzitter). 
Jan Brouwer (penningmeester), Jan Bloemberg (secretaris), Ineke Hulshof en Harald Schout. Het 
bestuur en de initiatiefgroep vergadert 1 maal per week en zorgt nu voor de dagelijkse gang van za
ken. 

Vrijwilligersgroep 
Er is een vrijwilligersgroep van grote diversiteit. Scholieren, studenten, oud-winkeliers, kunstenaars en 
gepensioneerden die de doelstelling van TOP van harte ondersteunen en zorg dragen voor de prakti
sche gang van zaken. De groep zorgt voor de ontvangst van gasten, geeft vooriichting, geeft tips door 
van bezoekers en vergadert af en toe. Coördinator van de vrijwilligers is Nel Merks, De groep vrijwilli
gers bestaat uit ongeveer 15 personen. Zij zijn er samen In geslaagd de openingstijden van TOP uit te 
breiden van 2 dagen naar 5 dagen. Verder verzorgen de vrijwilligers, de ontvangst van bezoekers, de 
kantine, het onderhoud en helpen bij de inrichting van de tentoonstellingen. 

TOP jaarverslag 2007 



T 
TECHNIEK 

ONTMOETINGS 
PUNT 

Programmaraad 
Er is ook een programmaraad opgericht. De programmaraad vergadert 1 maat per maand en zorgt 
voor het programma. Langzamerhand is er een redelijk vaste groep ontstaan die zich bezig houdt met 
ongeveer 10 thema's, te weten: Bouw, Architectuur, Mobiliteit, Milieu, LIfescience, Water, Energie, 
Kunst en Cultuur, ICT, Design. Wellicht dat deze in de loop van de tijd worden aangepast Voor 2007 
zijn vooriopig 4 thema's gekozen om verder uit te werken. 

Om te zorgen dat in dit centrum de "state of the art" ontwikkeling van de techniek te zien zal zijn is het 
van belang dat bekende wetenschappers deelnemen aan dit initiatief Met de TU. TNO en onafhanke
lijke wetenschappers Is een programmaraad samengesteld om ervoor te zorgen dat het centrum up to 
date is en blijft. In gesprekken met verschillende wetenschappelijke disciplines is enthousiast gerea
geerd op een multidisciplinaire samenwerking. De programmaraad moet zorg dragen voor een pro
gramma met actuele ondenwerpen op allerlei kennisgebieden. De volgende instellingen, bedrijven, 
verenigingen en personen nemen deel aan de programmaraad in 2006: 

ABF Research 
TU Delft, Techniek Museum 
TU Delft, valorisatie 
Gemeente Delft 
Octatube 
TNO 
TNO Built Environment and Geo 
BOOM 
Syncera 
Delft Design 
Vereniging Bacinol 
IHE 
KlVl 
VNO-NCW 
Kunst 
Advies 
YesDelft 
Senternovem 

Jan Brouwer (voorzitter namens het TOP bestuur) 
Han Heijmans, 
Paul Althuis 
Willem van der Ven, communicatie 
MIck Eekhout 
Gertjan Oldeman 
Cees Ruijgrok voor mobiliteit en logistiek 
Ernest Israels voor milieu en energie, 
Jan Spit water en bodem 
Ineke Hulshof, voor architectuur en stedenbouw 
Bernadette Palsma 
Laura Kwak, communicatie 
Kirsten Duinker 
Paul de Bree 
Bernadette Palsma 
Jan Bloemberg, Rob van Gameren, 
Job Nijs 
Wilbert Hoondert 

Publiciteit 
De publiciteit wordt verzorgd door een aparte groep. Dat zijn Sylvia Coenen van de gemeente Delft, 
Saskia Meijer en Hing Li. Zij verzorgen de persberichten, de aankondigingen via de post, een losse 
kalender en de website. Mededelingen over het programma worden dus op 4 manieren bekend ge
maakt. 

Huisvesting 
De hulsvesting Is midden in het centrum In het oude postkantoor aan de Hippolytusbuurt. De locatie 
wordt gehuurd van Vestia. De huur is tijdelijk en loopt tot 1 november 2009. Begin 2007 heeft een 
grote opknapbeurt plaatsgevonden. De entree, de kantine en het plafond van de zaal zijn verbeterd. 

Het oude Postkantoor op de Hippolytusbuurt 14 
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Activiteiten in 2007 

Algemeen 

ln 2007 zijn diverse activiteiten ontplooid. In 2006 is een Stichting TOP opgericht met voorlopig 3 be
stuursleden. Met de verhuurder Vestia is een contract voor 3 jaar afgesloten voor de verhuur van het 
oude postkantoor tot 1 november 2009. Vanaf 1 september 2006 Is TOP open op zaterdagen en zon
dagen. De opening is verricht door wethouder Saskia Bolten. 

In de eerste maanden van 2007 Is een aanzienlijke verbetering van de locatie op touw gezet Er is een 
nieuw plafond gemaakt met alleriei technische verbeteringen. Het is nu mogelijk de Inrichting en de 
belichting gemakkelijk te veranderen. De verbetering Is uitgevoerd door Improve en een aantal vrijwil
ligers. 

Sinds 2007 fungeert TOP als architectuurcentrum. Dankzij een bijdrage van het Stimuleringsfonds 
voor de Architectuur was dat mogelijk. Dat heeft diverse activiteiten op dat gebied mogelijk gemaakt 
De activiteiten zijn lezingen van onder andere Delft Design, debatten en bijeenkomsten van diverse 
organisaties. Bovendien is een aantal tentoonstellingen en evenementen georganiseerd. Alles was 
gratis. In bijlage 1 staat een overzicht van de activiteiten. 

Vanaf juli is er een permanente tentoonstelling waarin de grote projecten van de gemeente te zien 
zijn, zoals de Poptahof en de Spoorzone. De titel van de tentoonstelling is Bouwplaats Delft. Voor de 
tentoonstelling is op een deel van de vloer de kaart van Delft in groot formaat aangebracht 

Dankzij deze activiteit Is TOP sinds juli 2007 5 dagen in de week open vanaf woensdag tot en met 
zondag. 

Een belangrijk element dat goed past in de doelstelling van TOP is een permanente tentoonstelling 
van Delftse kunstenaars. Te noemen zijn schilderijen van Eveline van Bogarljen en Evaria Hoenderop, 
de lichtobjecten van Jeanpaul Verburg en een lightspeaker van Michela Peluslo. 

Voor het grote publiek was vooral monumentendag en lichtjesavond een succes. Er zijn toen speciale 
tentoonstellingen georganiseerd. Bij beide gelegenheden liep het aantal bezoekers op tot bijna dui
zend. 

In het navolgende worden enkele evenementen nog eens weergeven en in de tabellen staat een 
compleet overzicht. 

Evaluatie 2007 

Het jaarprogramma 2007 bestond uit zeer veel activiteiten. Er waren tentoonstellingen, debatten, le
zingen, excursies, manifestaties, demonstraties en dergelijke. In het jaarverslag van 2007 staat een 
compleet overzicht. De activiteiten waren gericht op 5 thema's. Achtereenvolgens zijn dit: 

• Bouw 
• Mobiliteit 
• Water 
• Energie 
• Kunst 

Stuk voor stuk zijn dit sterke thema's in Delft. Per thema wordt een korte toelichting gegeven en wor
den de uitkomsten geëvalueerd. 

TOP jaarverslag 2007 
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Thema Bouw 
De voornaamste tentoonstelling rond het thema bouw was van de gemeente. De gemeente Delft heeft 
over de grote projecten een tentoonstelling ingericht. Daan/oor is een grote kaart op de vloer van TOP 
geplakt. Dat geeft de bezoekers de mogelijkheid de projecten te lokaliseren en ook de eigen woning 
op te zoeken. De tentoonstelling met de titel Bouwplaats Delft Is geopend door wethouder Saskia Bol
ten. De tentoonstelling geeft de bezoeker aan de hand tekst en foto's een overzicht van zeven grote 
projecten die In Delft gerealiseerd worden. De expositie geeft een beeld van mensen in hun verande
rende omgeving. De tentoonstelling kent een vast en een wisselend deel. Met de wisselende presen
taties wordt dieper ingegaan op de specifieke aspecten van een groot project. Naast de expositie vin
den er tevens activiteiten plaats zoals lezingen en debatten over verwante onderwerpen. Er zijn ver
schillende acties gevoerd om het aantal bezoekers te vergroten. 

Verder is in het kader van het thema bouw een tentoonstelling geweest van nieuwe Delftse monumen
ten en was de zogenaamde Hyperbody te zien. Dat zijn gebouwen waarvan de onderdelen, maar 
soms ook het geheel, reageren op veranderde omstandigheden en wensen van de gebruikers. 

Het programma kende verder een groot aantal lezingen, demonstraties en excursies. Tenslotte moet 
genoemd worden het debat over de spoorzone en de presentatie van het winnende plan van Meca
noo. Belde bijeenkomsten waren druk bezocht 

Vooral dankzij de tentoonstelling van de gemeente was dit onderwerp een succes te noemen. Er is 
redelijk veel publiek op af genomen. Samen met de gemeente zijn enkele aandachtspunten geformu
leerd: 

• Diverse groepen kunnen meer gericht worden benaderd 
• Meer aandacht voor specifieke projecten en minder voor alle projecten 
• Meer dynamiek in de tentoonstelling via beelden en ander Interactief materiaal 

Thema Mobiliteit 
Mobiliteit is een sterk thema in Delft. Er worden allerlei soorten voertuigen, verkeersystemen en Infra
structuren ontwikkeld. Er waren genoeg aanleidingen en mogelijkheden. De tentoonstelling was zeer 
divers. Te zien waren ondermeer: 

• rij simulatoren 
• simulaties van wegverkeer 
• meten voetgangersstromen 
• automatisch bestuurde voertuigen 
• people movers, waterstof scoter, delfly 
• schaalmodel van de superbus, enz 

TOP jaarverslag 2007 



T 
TECHNIEK 

ONTMOETINGS 

PUNT 

Mobiliteit als thema leent zich bijzonder goed voor een groter publiek Er was ook zeer veel te zien. Er 
waren een aantal bijzonder interessante lezingen en demonstraties. In die zin was het thema een 
succes. Het bleek echter moeilijk te zijn een groot publiek te bereiken. Verder bleek dat er In Delft wel 
veel gedaan wordt aan dit onderwerp maar de initiatieven zijn nog redelijke versnipperd. Onderwerpen 
als water en architectuur hebben behoorlijke kern geïnteresseerden die goed bereikbaar is. Bij mobili
teit is dat niet het geval. De conclusies die hier getrokken zijn, luiden: 

• Mobiliteit Is een goed onderwerp en zal vervolgd moeten worden 
• Samen met een aantal partijen zal de kring van geïnteresseerden uitgebreid en benaderd 

moeten worden 
• Meer aandacht voor het toegankelijk maken van techniek voor geïnteresseerden 
• Meer aandacht aan PR 

Thema Water 
Water hoort bij Delft in veel opzichten. We leven in water en hebben door de eeuwen veet moeten 
doen om droog te blijven en we moeten veel blijven doen vanwege de klimaatverandering. Er is ook 
veel kennis in huls over de strijd tegen wateroverlast bij de TU Delft en Deltares. Ook over de kwaliteit 
van water via afvalwaterzuivering en de productie van drinkwater Is veel kennis. IHE met onderwijs 
aan buitenlandse studenten zorgt dat kennis ook over de hele wereld wordt verspreid. 

Mede dankzij een bijdrage van het Hoogheemraadschap kon vanaf juli 2007 de tentoonstelling wor
den gestart over WATER met de thema's Water in Delft, Water in de wereld. Water en innovatie, Wa
ter en kunst. De tentoonstelling Is georganiseerd door Mmariska van Vendelen (Tekstblok). Aan ten
toonstelling is meegewerkt door Hoogheemraadschap Delfland, gemeente Deift, Unesco-IHE, Delta
res, Syncera, de papaver en diverse kunstenaars. Rond het thema zijn diverse lezingen en excursies 
georganiseerd. Ook de presentatie en tijdelijke verkoop van de SENZ paraplu paste goed in dit thema. 
Bovendien is een waterdebat gehouden "Delft spettert". Het debat was zeer goed bezocht en heeft 
aanleiding gegeven voor alleriei vervolgactiviteiten. De volgende conclusies zijn getrokken: 

• Water is net als mobiliteit een prima onderwerp 
• Het bleek goed mogelijk bedrijven en instellingen te mobiliseren 
• De tentoonstelling zag er goed uit maar was wat statisch. De nadruk lag nog te veel op pane

len met veel leeswerk 
• De lezingen en excursies waren stuk voor stuk prima. Water heeft als onderwerp al een rede

lijk breed publiek. 
• In het vervolg doelgroepen gericht uitnodigen 
• De organisatie van de tentoonstelling is uitbesteed. Dat was een verbetering ten opzichte van 

de tentoonstelling over mobiliteit. 
• Ook is meer aandacht besteed aan de PR, maar dit moet desondanks worden uitgebreid. 

Voor 2008 staat een volgende debat op het programma. Er wordt ook aan gedacht het ondenwerp 
water een vast plaats te geven in TOP. 

Thema Energie 
Energie is een belangrijk toekomstthema. Er Is veel materiaal en mogelijkheden voor discussie. In de 
tentoonstelling zijn 10 onderwerpen bijeengebracht. Voorbeelden zijn Urban wind, Wind op zee en de 
Laddermolen van Wubbo Ockels, Zon PV (TU Delft), energie zuinig bouwen, waterstof als energie-
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drager. De tentoonstelling werd geopend door wethouder Lian Merks. Zij vertelde over het energiebe
leid In Delft. Daarna is er uitgebreid gediscussieerd over het thema energie. 

Er is geprobeerd de tentoonstelling levendiger te maken door het vertonen van films en presentaties. 
Daarvoor zijn 3 grote schermen aangebracht In de zaal. Via beamers is het mogelijk simultaan meer
dere films en presentaties te laten zien. De bezoeker kan een keuze maken uit het beschikbare mate
riaal. Verder zijn er meerdere computers opgesteld die de bezoeker de mogelijkheid geven via internet 
allerlei programma's over energie te benaderen. De tentoonstelling is georganiseerd door Loes Kel-
lendonk. Rond het thema zijn verder diverse lezingen georganiseerd. 

Naar aanleiding van het thema energie zijn de volgende conclusies getrokken: 
• De stap naar "bewegende beelden" is goed uitgepakt; de films worden gewaardeerd. Ook is 

het mogelijk veel sneller te reageren op actuele zaken. De race van de nuna kon direct In 
beeld worden gebracht. 

• Bij de tentoonstelling over de energie is extra aandacht besteed aan de vormgeving. Dat was 
zeker een verbetering. 

• De lezingen waren stuk voor stuk prima. Energie heeft net als water al een redelijk publiek van 
geïnteresseerden. Ook kwamen er verbindingen tot stand tussen sectoren. 

• Maar net als bij water zal kring van belangstellenden moeten worden verbreed via een gerich
te benadering. 

Thema kunst 
Het thema kunst is het hele jaar aan de orde geweest. Bij ieder thema is geprobeerd kunst te laten 
zien die betrekking heeft op de techniek. Dat heeft geleid tot de expositie van vooral beeldende kunst 
Schilderijen, keramiek en diverse bijzonder objecten waren te zien. Het bleek dat zeer veel kunste
naars bereid waren hun werk te laten zien. Het thema kunst zal verder uitgebreid moeten worden. Te 
denken valt aan videokunst of optredens. De band met de techniek zal versterkt moeten worden. 

Financiën 

Op de begroting stond aan Inkomsten een bedrag van ongeveer 100 duizend euro. Die inkomsten zijn 
ook nagenoeg binnengehaald. Het gaat vooral om bijdragen van Instellingen en subsidies. De uitga
ven waren In 2007 ongeveer vergelijkbaar, Aan het eind van het jaar resteerde een klein positief resul
taat. Als alle boeken zijn opgemaakt volgt een definitief overzicht. 

Uitgaven 
De uitgaven bestaan uit uitgaven voor huisvesting en verbouwing. De huisvesting betreft huur, gas, 
water en licht Tezamen is dat 31 duizend euro. De verbouwing heeft 35 duizend euro gekost. Deze 
betrof een verbetering van de kantine, entree en een grootscheepse verbetering van de zaal. Er kwam 
een nieuw plafond in dat geschikt is voor tentoonstellingen. Nieuwe stukken kunnen eenvoudig wor
den bevestigd en steeds anders worden belicht Verder is een aantal grote schermen gemaakt waarop 
presentaties gehouden kunnen worden. Deze zijn gebruikt voor de tentoonstelling energie en bij de 
diverse lezingen. Via een 3 tal beamers kunnen op de grote schermen beelden worden vertoond. 
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Tabel 1: overzicht exploitatie resultaat 

Exploitatieresultaat 
2006 2007 

huisvesting 

verbouwing 
personeel 
promotie 
directe kosten projecten 
administratie 

Uitgaven 

sponsoring & donateurs 

subsidie bulten expl jaar 
verhuur & onkosten 

Inkomsten 

Exploitatieresultaat 

€ 

€ 
€ 
€ 
€ 
€ 

€ 

€ 

€ 
€ 

€ 

€ 

10.910-

14.230-
191-

5.737-
3.039-

438-

34.544-

6.930 

15.000 
6.853 

28.783 

5.761-

€ 

€ 
€ 
€ 

€ 
€ 

€ 

€ 

€ 
€ 

€ 

€ 

31.296-
35,495-
2.816-
4.688-

13.543-
692-

88.531-

56.510 
25.000 
11.018 

92.528 

3.997 

Tabel 2: overzicht balans ultimo 2007 

Ba lans 31-12-2007 

Activa 

Debiteuren 
Te ontvangen baten 

Kas 
Rabobankrekening 

Passiva 

Exploitatieresultaat 2006 
Exploitatieresultaat 2007 
Loonheffing (nog te betalen) 

Vakantiegeld (nog te betalen) 
Opsta rtleningen 
Crediteuren 

Balanstotaal 

€ 
€ 

€ 
€ 

€ 

Debet 

1.022 
4.000 

41 
5.779 

10.842 

€ 
€ 
€ 

€ 
€ 
€ 

€ 

Credit 

5.761-
3.997 

472,24 

166,82 
4.685 
1.520 

10.842 
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De uitgaven voor personeel waren beperkt Er is een coördinator 1 maand in dienst geweest ln de 
tweede helft van 2007 heeft Nel Merks ais vrijwilliger de coördinatie op zich genomen. Voor tentoon
stellingen worden Indien nodig extra mankracht ingehuurd. Dat Is gebeurd bij de tentoonstelling over 
water (Mariska van Vendelen) en voor de tentoonstelling energie (Loes Kellendonk). De kosten daar
voor zijn opgenomen onder projecten. 

Er is bijna 5 duizend euro uitgegeven aan public relations. Dat zijn de drukkosten voor folders, kalen
ders en eventuele advertenties. Ook zijn uitgaven gedaan voor uithangborden en banieren om aan
dacht van het publiek te trekken. 

De directe kosten voor de projecten betreffen vooral de uitgaven voor de tentoonstellingen. De totale 
uitgaven bedragen zodoende ruim 88 duizend euro. 

Daar stond een bedrag van 92 duizend euro tegenover aan inkomsten. Verreweg het grootste deel 
betreft inkomsten van fondsen en sponsoren. 

Inkomsten 

ln de loop van 2006 en 2007 is een aantal sponsoren en subsidiegevers benaderd. Daarmee zijn eer
ste successen geboekt Wat betreft de subsidiegevers zijn er in 2006 en 2007 toezeggingen ontvan
gen van: 

• Fonds 1818 €25.000,--
• Prins Bernhard Cultuurfonds € 15.000,--
• Technocentrum € 10.000,--
• Gemeente Delft €20.000,--
• Stimuleringsfonds Architectuur via Delft Design 
• Hoogheemraadschap Delflanden € 10.000,--
• TU Delft € 5.000,--

Daarnaast was er nog een aantal kleine sponsoren. De Inkomsten bestaan verder uit de verhuur van 
ruimte. Dat is in de eerste plaats de gemeente die een deel van de ruimte huurt voor de Bouwplaats 
Delft. Daarnaast is TOP regelmatig beschikbaar voor allerlei verenigingen, stichtingen en partijen die 
de ruimte gebruiken voor bijeenkomsten en lezingen. De verhuur moet wel passen bij de doelstellin
gen van TOP. Voorbeelden zijn de etnografische vereniging, Delfia bataforum en een aantal politieke 
partijen. De verhuur is op non-profit basis. 

Resultaat 
Het resultaat was In 2006 negatief met bijna 6 duizend euro. Daar stond een positief resultaat in 2007 
tegenover van bijna 4 duizend euro. Over de hele periode van TOP bezien Is er een klein verlies. De 
financiële positie is nog kwetsbaar. Er zal In 2008 een beroep worden gedaan op dezelfde geldgevers. 
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Conclusies 

In 2007 is bijzonder veel tot stand gebracht met een relatief bescheiden budget. De ruimte is behoor
lijk verbeterd. Er Is een groot aantal activiteiten uitgevoerd, zoals tentoonstellingen, debatten, lezin
gen, demonstraties en excursies. De openingstijden zijn vergroot van 2 naar 5 dagen in de week. Het 
aantal bezoekers wordt geschat op 9 duizend. De uitstraling en de inrichting is in de loop van het jaar 
verbeterd, maar er blijven nog zaken die extra aandacht vergen: 

• De PR moet worden uitgebreid. Wie het programma wil weten kan er achter komen. Er is 
langzamerhand een redelijk brede groep geïnteresseerden. Vla gerichte PR moet deze wor
den uitgebreid met name onder studenten en scholieren. 

• De tentoonstellingen moeten Interactiever. Daar is al het nodige verbeterd maar dat kan nog 
meer uitdagend. 

• De thema's bouw, mobiliteit, water en energie waren prima en moeten op de agenda blijven 
staan. 

• Nieuwe thema's die zich aandienen zijn gaming en geo-informatie. Beide onderwerpen zijn 
sterk vertegenwoordigd in Delft. 

• De thema's lenen zich ook goed om instellingen zich te laten profileren. Dat geeft ook de mo
gelijkheid de band tussen bedrijven onderling en met de bevolking te versterken. Met de pro
grammaraad is afgesproken daarvoor in 2008 ruimte te geven. 

• Kunst en techniek moeten nadrukkelijker worden verbonden. In 2008 zal een project worden 
gestart waarbij kunst voorop staat. Tot nu toe was dat steeds andersom. 

10 TOP jaarverslag 2007 



T 
TECHNIEK 

ONTMOETINGS 

PUNT 

Bijlage 1: Overzicht activiteiten TOP 2007 

TENTOONSTELLINGEN in TOP 

Tentoonstel l ing over Interactieve Archi tectuur van TU Delft 
Experimenten In de bouw 

Vanaf mei 2007 konden bezoekers in TOP, een experimentele Installatie en/aren van de TU Delft. Het 
is een project van Hyperbody, een groep geleld door Prof. Ir. Kas Oosterhuis van het beroemde archi
tectenbureau ONL in Rotterdam. Hyperbody en ONL ontwikkelen Interactieve architectuur. Dat zijn 
gebouwen waarvan de onderdelen, maar soms ook het geheel, reageren op veranderde omstandig
heden en wensen van de gebruikers. Soms zijn ze ook zo geprogrammeerd dat ze uit zichzelf actie 
ondernemen. De installatie van Hyperbody laat zien hoe dit kan via sensoren verbonden met een 
computersysteem, een luchtcompressor en Festo Muscles. Dat laatste zijn een soort slangen die on
der druk door een speciale winding 20% korter worden. 

Tentoonstel l ing mobi l i tei t 
Bewegen in Delft 

Vanaf maart 2007 zijn rond het thema mobiliteit tentoonstellingen georganiseerd en demonstraties 
gehouden In de maanden maart, april en mei. Wie een intelligente auto wilde zien moest naar het 
TOP komen. De auto is medeontwikkeld door TNO en bevat de laatste snufjes op het gebied van 
hulpmiddelen bij het autorijden. Zo'n 5 jaar geleden was een navigatiesysteem een duur apparaat 
voor mensen die van technische snufjes houden. Dat Is de afgelopen jaren radicaal veranderd. Navi
gatiesystemen zijn voor zo'n 250 euro beschikbaar en of je nu jong of oud bent en veel of weinig rijdt, 
het systeem bewijst zijn nut. Wat eerst een technisch snufje leek, groeit uit tot een nuttig systeem. 
Welke systemen kunnen we in de toekomst gaan verwachten? De industrie is volop bezig met de 
ontwikkeling van nieuwe hulpmiddelen. Want wie vindt rijden in de file nog prettig? Wat zou het handig 
zijn als de auto dan even zelf gas geeft en remt En wat zou het handig zijn als de auto zelf binnen de 
rijstrookmarkering blijft. Daarnaast waren er talloze ander voertuigen te zien als een hybride auto, de 
waterstof scooter, een schaalmodel van de superbus en dergelijke. Er was een directe verbinding met 
een verkeerssignaleringssysteem en een voetgangerdetector. 
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TOP gaat te water 
Zomertentoonstelling vol wateroplossingen 

Vanaf juli 2007 was de tentoonstelling WATER met de thema's Water in Delft, Water in de wereld, 
Water en Innovatie, Water en kunst te bezichtigen. De tentoonstelling Is mede mogelijk gemaakt door 
Hoogheemraadschap Delfland, gemeente Delft, Unesco-IHE, Deltares, Syncera en diverse kunste
naars. WATER is een leerzame tentoonstelling waar de bezoeker geprikkeld wordt om na te denken 
over de gevolgen van de klimaatverandering en hoe hij daar zelf mee kan omgaan. 

Water in Delft 
Door klimaatverandering zullen steeds grotere hoeveelheden regenwater in een korte periode vallen. 
Berging van dit water Is belangrijk, om droge voeten te houden. Ook in Delft en omgeving wordt hier
aan gewerkt. De gemeente Delft laat zien hoe wordt gewerkt aan het beperken van wateroverlast en 
hoe wordt gewerkt aan schoner water. Het Hoogheemraadschap Delfland toont de plannen van de 
ABC polders. Plannen die zorgen dat de Delftse binnenstad bij heftige regenval niet onderioopt. 

Water in de wereld 
ln Delft barst het van de kennis over watermanagement Onderwijsinstelling Unesco-IHE leidt jaarlijks 
vele studenten vanuit alle hoeken van de wereld op. En binnenkort zal Nederiand een Instituut voor 
toegepast onderzoek en specialistisch advies rijker zijn. De naam van het instituut is Deltares met de 
hoofdzetel in Delft ln Deltares bundelt Nederiand zijn kennis, ervaring en specialisten op het gebied 
van water en ondergrond. Daarmee wil het de Internationale kennis- en concurrentiepositie van Ne
derland versterken. Diverse animaties en filmpjes zijn te bekijken over de zeespiegelstijging, het on
derlopen van een polder na een dijkdoorbraak en een nabootsing van een tsunami. 

Water en innovatie 

Natuuriijk worden er allerlei nieuwe technieken ontwikkeld. Bijvoorbeeld om water beter vast te hou
den. Het water kan eenvoudig worden opgeslagen door bijvoorbeeld een Infiltratiesysteem, zodat het 
water In droge periodes geleidelijk terug kan stromen in het grondwater. Waterbesparing door gebruik 
van alternatieve toiletten Is ook zo'n laagdrempelige manier van goed waterbeheer. In de tentoonstel
ling is de nonolet, het vacuümtoilet en het scheidingstoilet te bewonderen 

Water en Kunst 
Kunst en water zijn nauw met elkaar verbonden. Speciaal voor WATER heeft de Delftse pottenbakster 
Ankle Bonnet een fonteinengroep gemaakt Het schilderij Waterig (200 x 75 cm) van kunstschilderes 
Wilma Keizer en de tweeluik van Eva-Rla Hoenderop tonen hoe verfrissend water kan zijn. Dorst ge
kregen van al dat water? Tap dan zelf een koel flesje water bij de waterkolom van stichting Waterwijs. 
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Bouwplaats Delft 
Permanente tentoonstelling Delftse bouwprojecten 

Vanaf juli 2007 is er informatiepunt van de gemeente. Daarin staan de grote projecten van de ge
meente. De tentoonstelling is geopend door wethouder Saskia Bolten van de gemeente Delft. De stad 
Delft gaat veranderen en hoe. Er wordt hard gewerkt aan grote projecten in Delft. In de tentoonstelling 
Bouwplaats Delft worden zeven grote bouwprojecten belicht zoals Harnaschpolder, TU, Technopolis, 
Spoorzone, Poptahof. Schieoevers en Zuidpoort. Op de vloer is er een luchtfoto van Delft aange
bracht. De foto is zo ingezoomd dat de bezoeker zijn/haar eigen huls kan vinden. De boten op het 
water zijn te zien, de kramen op de warenmarkt en de vele terrassen. 

De tentoonstelling geeft de bezoeker aan de hand tekst en foto's een overzicht van zeven grote pro
jecten die In Delft gerealiseerd worden. De expositie geeft een beeld van mensen In hun veranderen
de omgeving. De tentoonstelling kent een vast en een wisselend deel. Met de wisselende presentaties 
wordt dieper ingegaan op de specifieke aspecten van een groot project cq. thema. Naast de expositie 
vinden er tevens activiteiten plaats zoals lezingen en debatten over verwante onderwerpen. 

Tentoonstelling Energie 
Herfsttentoonstelting over energie 

Vanaf 7 november was er in TOP een tentoonstelling over Energie in Delft, Energie en energiever
bruik is een onderwerp dat de laatste tijd veel In de belangstelling staat. Is er voldoende energie be
schikbaar, en krijgen we dat dan ook geleverd? In Delft zijn verschillende kennisinstellingen en bedrij
ven actief om oplossingen te creëren om of minder energie te gebruiken (energiebesparing), of duur
zame energie te gebruiken (zon, wind, etc), of om fossiele brandstoffen zo schoon mogelijk te gebrui
ken (C02 opslaan in bijvoorbeeld de ondergrond). Daarnaast zijn de gemeente, particuliere woningei
genaren en de woningcorporaties bezig om in de gebouwde omgeving maatregelen te treffen. De 
tentoonstelling geeft een breed beeld van de mogelijkheden op het gebied van energiebesparing, -
opwekking en -gebruik. De tentoonstelling is geopend door Lian Merks, wethouder duurzaamheid. Zij 
gaf een inleiding over het Delftse energiebeleid en na afloop was er debat. 
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DEBATTEN in TOP 

Creatieve debatten "Delftse Poort Centraal" 
Zoeken naar nieuwe kansen voor de spoorzone 

Datum: 21 januari en 11 maart 2007 
Tijd: 14:00 uur 

Op initiatief van Delft Design zijn op zondag 21 januari en 11 maart in TOP twee Creatieve debatten 
gehouden onder de titel "Delftse Poort Centraal", over het nieuwe stadskantoor en station op de 
spoortunnel, gezien het aantal deelnemers, ca. 100 per keer, een onderwerp van belang. De debat 
werkt via de methode van de zeepkist 

De sprekers en hun visie samengevat 
Frank Koenen, ook sprekend namens Eppo van Nispen tot Sevenaer, presenteerde de toekomst van 
Delft als City that 4C's! Het station als hart met stromend water en het Ei van Delft. Hij wil de 
Metamorfose naar het oefenterrein van de brandweer langs het spoor verplaatsen met een festival 
over vertrekken en aankomen. Laat de tunnel een multimedia ervaring zijn van Delft en over Delft. 

Frank Bazelmans en Marja Nevalalnen, presenteerden het voorstel om het station en stadskantoor 
anders en elders te maken; op een andere locatie en niet in een gebouw. Redesign the City heeft al 
modellen voor alternatieve paviljoens opgeleverd, deze staan tijdelijk In TOP tentoongesteld. 

Arjan Hebly, was duidelijk met zijn oproep tot een HOLD van het proces. De kwaliteit van de ontwer
pen voor het Station-Stadskantoor is niet goed en vooral veel te groot Ditmaal werden de mogelijkhe
den met een beeldende visie geïllustreerd. Het verplaatsen van het historische stationsgebouw naar 
de Westvest maakt het mogelijk een echte stationsentree aan de historische stad te maken tenwijl 
ruimte voor bussen en transfer aan de westkant ontstaat. 

Wllma Franchimon, deed haar oproep digitaal met geluid en beelden van een alternatief voor het be
staande viaduct; als nieuwe stadswal of muur met nieuwe functies zoals Le Vladuc des Arts & Prome
nade Plantée In Parijs. Op die wijze kan het historische met het nieuwe centrum worden verbonden en 
ontstaat veel ruimte voor creatieve bedrijvigheid. 

Jacob Fokkema, rector magnificus van de TU, vond het van het grootste belang er voor te zorgen dat 
dit een voorbeeld en het beste project wordt, zowel in uitvoering en techniek als in proces. De TU 
hoort daar een rol in te spelen en wil dat ook. Hij biedt de gemeente alle expertise van de TU en haar 
medewerkers. Inclusief de profesoren dus, aan en nodigt het OBS uit om hierover in gesprek te gaan. 
Voor de TU is het immers ook van belang met zo'n project te laten zien hoe innovatief Delft is. 

Antoinette Wijffels, directeur Improve en Lijm en Cultuur, zette Delft tussen blauw, de rede en Den 
Haag en rood, passie en werk dus Rotterdam letteriijk met licht neer als knooppunt. Zij deed een op
roep om burgers bij het proces te betrekken en met name de expertise die er is te benutten. Delft als 
nieuwe knoop met het Stadskantoor in het Armetarium en het station aan het water of bijna. Het zicht 
op Delft moet bij aankomst wel ervaren kunnen worden. 
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Herman Weyers, evenementen bureau Delft, was voor een meer bescheiden stadskantoor bij het 
station. Rond het station zou veel meer sprake moeten zijn van een multifunctioneel gebruik van de 
ruimte. Niet alleen kantoor maar bijvoorbeeld ook congres, vermaak en dergelijke. Verder stelt hij voor 
de uitgang van het station veel meer te richten op de hoofdingang van de binnenstad. Nu is de poort 
naar de binnenstad de Barberasteeg. Net als in het voorstel van Redesign the City zou er een Boule
vard richting de Buitenwatersloot moeten komen met aan weerszijden voor Delft karakteristieke func
ties. 

Na een korte pauze werd aan tafel met het publiek in vier groepen over de uitwerking gepraat. De 
conclusies werden aan een panel voorgelegd met Joost van Putten (STIP). Iwan Kriens (TU) en Mi
chiel Dol (HUE) onder leiding van Bert Slagmolen. De belangrijkste conclusies waren dat het aanbod 
van de TU niet mag worden genegeerd en dat kennis en onderzoek juist gemobiliseerd moeten wor
den om het project beter te maken. Bezinning is nodig over de stedenbouw, er is grote behoefte aan 
een overkoepelende visie over de toekomstige ontwikkeling van Delft als geheel. Joost van Putten 
benadrukte de verandering die is ontstaan met de toezegging van Den Haag waardoor er nu juist 
ruimte moet zijn voor interne reflectie en opwerking van de plannen. De ruimte In de contracten moet 
onderzocht worden. Prof Faludl raadt de gemeente aan om in de aanbestedingsfases naar het plan 
met de meeste ruimte om aan te passen te zoeken, dat hangt samen met de techniek. Verder moet de 
prestatie meetbaar gemaakt worden. Iwan Kriens stelde voor de alom gewenste ontvlechting van 
functies uit te werken in heldere argumenten. Daarbij kan de analyse van de architecten plannen en 
de studenten plannen, waarvan een en ander in TOP tentoongesteld staat, gebruikt worden. Bestaan
de voorbeelden leveren het Stadskantoor van Den Haag als sprekend voorbeeld op met een ware 
Stadshal ais podium voor Iedereen, Ten slotte roept Joost van Putten op tot een breder debat met de 
politiek, opbouwend zoals deze bijeenkomst waarbij de Delftse kennis werkelijke Invloed kan krijgen, 
niet alleen op de poort maar ook op de woonkwaliteit In het plangebied en er omheen. Diverse notities 
over dit ondenverp zullen op de websites van TOP en Delft Design te vinden zijn. 

Heeft een discussie als deze zin? Bert Slagmolen concludeerde volmondig ja. Ook al liggen plannen 
In grote lijnen vast, er is altijd meer ruimte voor bijstelling dan we wellicht denken. Bovendien zijn bij
voorbeeld ideeën over de inrichting van de nieuwe Phoenixstraat of de visuele verbinding tussen de 
Phoenixstraat en de nieuwe boulevard bovenop de tunnelbak waardevol en uitvoerbaar. Voortschrij
dend inzicht moet zijn plaats blijven houden. 

Debat: Spetters gezocht 
Op zoek naar nieuwe oplossingen voor de ruimtelijke inpassing van stedelijk water 

Datum: 4 oktober 2007 
Tijd: 19.30 uur 

De vraagstelling die centraal staat bij het debat is: hoe wordt er vanuit verschillende belangen gedacht 
over het oplossen van de waterprot>lematiek. Daarbij staat de waterberging opgave op verschillende 
schaalniveaus, buurt, wijk en regio centraal In het debat 
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Programma 

19.30 Inloop 
19.45 Opening door Jan Bloemberg TOP 
19.50 De opgave door Sybrand Tjalingli TU Delft 
20.05 4 Inleidingen vanaf de zeepkist 

Jan Spit (Syncera) - Bewoners aan de bak 
Ties RIjcken (TUDelft) - Drijvend particulier opdrachtgeverschap 
Joke Klumper (dS+V R'dam) - Waterplan kans voor nieuwe woonmilieus 
Bert Satijn (Leven met water) - Van watertoets naar klimaatwijzer 

20.30 Workshops met alle aanwezigen: Spetters gezocht 
21.30 Pauze 
21.45 Presentatie Spetters en afsluitend spraakwaterdebat o.l.v. Paul van Eijk, met medewerking 

van Bart van der Veer van het Hoogheemraadschap Delfland en Johan van Reenen van de 
gemeente Delft 

22.30 Afsluiting door Ineke Hulshof Delft Design 

De in het waterplan Ingezette beleidslijn van water vasthouden, dan te bergen en pas als het niet an
ders meer kan af te voeren vraagt om een intelligente Integratie in onze leefomgeving. Met dit debat 
willen we de creativiteit van verschillende groepen In Delft te benutten. Het gaat er om dat er vanuit 
het eigen belang én ook aan dat van andere partijen en belangen wordt gedacht: stedenbouw, land
schap, bewoners. Dit debat is voorbereid In samenwerking met het Hoogheemraadschap van Delfland 
en de gemeente Delft. De resultaten zullen ook aan het Hoogheemraadschap en de gemeente wor
den aangeboden. 

Doelstellingen debat zijn: 
• Het samenbrengen van diverse disciplines, zoals Ingenieurs, stedenbouwkundigen, land

schapsarchitecten én (wensen van) burgers. 
• Hoe kunnen we het waterbelang beter laten meekoppelen met andere belangen? 
• Hoe kunnen we water zichtbaarder maken In de stad? 
• Hoe kunnen we ervoor zorgen dat we nieuwe ideeën en innovatieve oplossingen krijgen? 

Resultaat: aantal prikkelende ideeën die uitdagen om opgepakt te worden. Van het debat bestaat een 
apart verslag. 

2e Groene Bilderberg Conferentie 

datum: Zaterdag 24 Februari 2007 
Tijd: 10-18uur. 

Een driemaandelijkse bijeenkomst van de 200 van Duurzaam Nederland, mensen die zich door sa
men denken beslissen en doen willen inzetten, met elkaar, om de verduurzaming van Nederiand en 
de wereld te versnellen. De bijeenkomsten worden georganiseerd en (mede) geleid door het Klimaat 
Innovatie en Implementatie Platform Wereldwijd. 
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Debat Europees aanbesteden en de architect 
een gedwongen huwelijk? 

Datum: 23 maart 2007 
Tijd: 15:00 uur 

ln het Europees aanbesteden zijn de aanbestedende dienst en de architect tot een formele procedure 
veroordeeld. In het proces dat zij samen doodopen kan een hoop mis gaan. De aanbesteding van het 
stadhuis-station in Delft is daarvan een voorbeeld. Daar leidde onduidelijkheid over de architecten se
lectie tot rechtspraak en uitstel. Maar er zijn ook gevallen waarbij het goed gaat Waar zit dat nu in, het 
succes van een Europese aanbesteding? Hierover organiseerden de BNA en Kring Haaglanden op 23 
maart 2007 een debat met betrokkenen van de architectenselecties in Delft, het Groninger Forum, het 
stadhuis in Gouda en het gemeentehuis in Westerveld (Diever). De middag stond onder leiding van 
Willem Smink, oud-wethouder van Groningen. Aan het paneldebat nemen onder andere deel Jeroen 
van Schooten (Meyer en Van Schooten, voorzitter BNA), Jan Brouwer (Rijksadviseur Infrastructuur, 
jurylid Delft) en vertegenwoordigers van de gemeente Delft en Groningen. 

DEMONSTRATIES EN WORKSHOPS in TOP 

Redesign the city 

redesign'":., the c i ty 

hoe geef jij Delft vorm? 

Datum: 2 februari 2007 
Tijd: 14:30 uur 
Openingsbijeenkomst van Redesign the City. Hoe zou Delft er uitzien als jij de kans kreeg om daar
over mee te denken? 'Redesign the City' brengt creatieven, bedrijven en bewoners bij elkaar in een 
jaar vol met workshops, lezingen en exposities. Tijdens het jaar worden vijf plekken In Delft 'heront
werpen'. De vraag Is: wat wil Delft uitstralen? Hoe kan het gewenste imago meer betekenis krijgen op 
deze vijf plekken in de stad? ledereen wordt uitgenodigd om deel te nemen aan dit experiment 

Tijdens de startbijeenkomst Is een introductie gegeven van het project Redesign the City. Ook heeft 
een brainstorm plaatsgevonden over de thema's en de locaties die tijdens het project worden heront
werpen. 
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Nationale tuinontwerpdag 

iNationale 

Vrijdag 20 April 2007 

Datum: 20 april 2007 
Tijd; 13:00 uur 

Jos van de Lindelooof hield in TOP een open dag. ledereen kon zijn of haar tuinontwerp aan hem 
voorleggen. Dit was een activiteit in het kader van de nationale tuinontwerpdag. 

Workshop droomhuizen bouwen 

Datum: 31 maarten 1 april 
van 12.00-17.00 uur 

Presentaties Bouwen in eigen beheer, workshops droomhuizen maken. Doorlopende documentaires: 
Bouwen In Eigen Beheer, SEV met o.a. Terbregse.nl van Hulshof Architecten. Het Wilde Wonen, do
cumentaire. 

Bouwen in Karton constructies met Siguru Ban 

Datum: 24 maart 2007 
Tijd: 14:00 uur 

Zaterdag 24 maart werden er demonstraties en lezingen gegeven door Pim Marsman van het Delftse 
Design & Bulld bedrijf Octatube Space Structures Bouwen In Karton constructies met Siguru Ban. De 
Ie demonstratie/lezing is om 14.00 uuren de 2e voorstelling om 15.00 uur. 
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The Big Mean Steam Machine 

Datum:zaterdag 16 juni 2007 
Demonstratie om 14:00 en 15:30 uur 

The Big Mean Steam Machine laat zien hoe het lezen van een sms-bericht werkt. Het is heel gewoon 
dat men een bericht kan ontvangen op de mobiele telefoon, maar hoe zou een Big Mean Steam Ma
chine dat doen. De machine is de komende maanden in TOP te zien. The Big Mean Steam Machine is 
een prototype van de machines die je vaak In de 19^ en vroeg 20 '̂̂  eeuw zag. Machines die een grote 
logge en trage Indruk maken op de huidige generatie, tenA/ijl het destijds een grote revolutie teweeg 
bracht. Bijvoorbeeld de eerste stoom aangedreven fabriekshal, de windmolen etc. De Big Mean 
Steam Machine staat voor het gebruik van een nieuwe techniek in een oud jasje. Het prototype Is het 
resultaat van een halfjaar onderzoek en realisatie. Het bevat diverse oude maar ook relatief nieuwe 
technieken. Het display van deze machine bestaat 1000 kleine potjes waarmee de werking van een 
mobiele telefoon zichtbaar wordt gemaakt Dit vormt een groot contrast met de huidige trends. Alles 
moet kleiner en elk apparaat moet meer functionaliteit herbergen. Denk hierbij bijvoorbeeld aan het 
mobieltje, die toch bedoelt is om te bellen, maar vaak ook een camera, een agenda, internet, walkman 
en spelletjes bevat. 

De Big Mean Steam Machine staat voor het gebruik van een nieuwe techniek in een oud jasje. In dit 
geval Is er gekozen voor het lezen van een SMS bericht Het is heel gewoon dat je een bericht kan 
ontvangen op je mobiele telefoon, maar hoe zou een Big Mean Steam Machine dit doen? De werking 
van de machine was verschillende malen In TOP te zien. 

Mooi Weer Spelen in TOP: Delfly 

Datum: 9 en 10 juni 2007 
Tijd: 14:30 en 16:00u 

DelFly is een miniatuurvllegtuigje (Micro Aerial Vehicle, of: MAV) dat vliegt zoals vogels en insecten 
dat doen. Door middel van twee paar flapperende vleugels kan DelFly vliegen. DelFly heeft ook een 
camera aan boord. Met behulp van de camerabeelden kan DelFly op de automatische piloot vliegen, 
obstakels ontwijken of specifieke missies uitvoeren. Ter gelegenheid van de Mooiweerspelen is een 
demonstratie gegeven. 
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Excursie naar het afsluitingsproject van de Delftse binnenstad 

Op donderdag 30 augustus om 19.30 uur organiseerde TOP een excursie "projecten wateroverlast 
Binnenstad Delft". De excursie ging langs de afsluitingsprojecten van de oostelijke grachten van de 
binnenstad van Delft. De avond startte met een korte lezing over de achtergronden en de noodzaak 
van de plannen om de Delftse binnenstad te beschermen tegen hoog water. Vervolgens Is er een 
wandeling gemaakt naar het Rietveld en de Vlamingstraat en naar de nu In aanbouw zijnde (nieuwe) 
Duyvelsgatbrug over de Kantoorgracht, aan de zijde van de Schie. Deze excursie is georganiseerd In 
samenwerking met het Hoogheemraadschap Delfland en de gemeente Delft. 

Tijdens de Intensieve regenval eind 1999 ontstond er wateroveriast In de binnenstad van Delft. Om dit 
probleem op te lossen werken de gemeente Delft en het Hoogheemraadschap van Delfland gezamen
lijk aan het project Wateroverlast Binnenstad Delft, het afsluiten van de oostelijke grachten van de 
binnenstad van Delft. Doel van het project is het aanbrengen van acht afsluitconstructles en een ge
maal waarmee de oostelijke binnenstad van Delft in het geval van (dreigend) hoog water afgesloten 
kan worden van de boezem. Met het gemaal wordt de waterstand In de afgesloten binnenstad be
heerst Een verdere stijging van de waterstand op de boezem (Schie) heeft dan geen gevolgen meer 
voor de waterstand in de afgesloten binnenstad. 

De binnenstad van Delft is een beschermd stadsgezicht met veel historische gebouwen en kaden. Het 
ontwerp van de constructies wordt zo slank en klein mogelijk gemaakt zodat geen afbreuk gedaan 
wordt aan het historisch beeld van de binnenstad. 

Open monumentendag 

datum: 8 en 9 september 
tijd: 10-17 uur 

Op 8 en 9 september was er de open monumenten dag. Het gebouw zelf is te bezichtigen. Het is een 
oude patricierswoning van de familie Schuijlenburch uit 1800. In 18090 Is het verbouwd tot postkan
toor. In sinds 2006 In gebruik genomen als TOP. Tijdens het weekend was er een tentoonstelling over 
watermonumenten en over bedreigde gebouwen. Tevens werd er door amateur orkesten voor muziek 
gezorgd. De dag was bijzonder druk bezocht Het gaat al gauw om zo'n 800 mensen. 
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Excursie en een lezing over de WaterPyramid 

datum: 13 september 2007 
tijd: 19,00 uur 

Op donderdag 13 september organiseerde TOP om 19.00 uur een gratis excursie naar de WaterPy
ramid. Deze piramide zuivert water op zonne-energie. Aansluitend was er om 20.30 uur in het TOP 
een lezing over de achtergronden en verdere toepassingen van de WaterPyramid door Martijn Nltz-
sche, de ontwikkelaar van de WaterPyramid, en Jan Spit van het Ingenieursbureau Syncera. De Wa
terPyramid was gedurende de maand september te zien langs de Al 3 richting Rotterdam, vlakbij het 
Nederlands Meetinstituut Het bouwwerk staat er vanwege het lustrum van de TU Delft. De tent zal 
daarna naar de tropen worden getransporteerd om daar zout- en brakwater te zuiveren. 

In de tropen produceert de WaterPyramid dagelijks zo'n 1000 tot 1250 liter zuiver water, genoeg om 
een dorp van 300 tot 400 mensen van schoon en veilig drinkwater te voorzien. De tent heeft een 
grondoppervlakte van bijna 600 m .̂ Is ruim 9 meter hoog en kent een diameter van bijna 30 meter. 
Binnen In de tent vindt de waterzuivering plaats, terwijl de buitenkant wordt gebruikt om regenwater op 
te vangen en op te slaan voor drogere tijden, 

ln Afrika zijn inmiddels twee WaterPyramid projecten gerealiseerd. Op korte termijn worden vier tenten 
in India geplaatst Oud TU-student Ir. Martijn Ntesche ontwikkelde de WaterPyramid met een team 
van Delftse ingenieurs. Jan Spit van Syncera werkte mee aan de haalbaarheidsstudie voor India. 

Demonstratie Rijsimulator 

datum: 30 juni en 1 juli 
tijd:15.00 uur 

Door de TU Delft is een zeer realistische rijsimulator ontwikkeld. Daarmee wordt het rijgedrag van 
proefpersonen getest De simulator kan verschillende omgevingen weergeven, zoals de snelweg, het 
stadsverkeer en dergelijke. Karel Broekhuis laat zien hoe de simulator werkt en legt uit wat het gebruik 
er van is. 
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KUNST in TOP 

Beelden van Erik De Jong 

In het eerste kwartaal van 2007 waren diverse objecten en beelden van Erik de Jong te zien. Erik de 
Jong Is bekend van het project Aquarius in Delft. Bij dit projecten zijn diverse plaatsen in Delft beelden 
te zien. De beelden vormen samen het sterrenbeeld Aquarius. 

Cubes van Shirley Merkelbag 

Het werk van Shirley Merkelbag is in het eerste kwartaal van 2007 te zien geweest. Zij maakt van 
gebruikt materiaal alleriei kubussen. 

Marco de Bruin speelt eigen composities over zijn passie voor Citroëns 

datum: 21 april 2007 
Aanvang: 14:00 uur 

Marco de Bruin kreeg de kans om samen met het Metropool orkest een aantal van zijn composities op 
CD te laten zetten. Hij heeft een aantal stukken geschreven die geïnspireerd zijn op de Citroen. In de 
zaal van TOP zullen enkele modellen te zien zijn en wordt de muziek ten gehore gebracht 
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Toneel in TOP! 

Datum: vrijdag 1, zaterdag 2 en zondag 3 juni 2007 
Tijd: 20.30U 

De Eerste Stap speelt Queen Lear: een moderne variant van een oude klassieker. Zakenvrouw Lear 
is moe en wil haar bedrijf verdelen onder haar drie zonen. Van deze verdeling maakt zij een spel: wie 
het meest van haar houdt, krijgt de grootste verantwoordelijkheid. Helaas luistert zij naar haar twee 
oudste zonen, de mooipraters, en niet naar degenen die echt van haar houden. Het bedrijf wordt ver
deeld; intrige en achterdocht lelden uiteindelijk tot de ondergang van een ontgoochelde Lear. Een 
klassiek verhaal over knellende familiebanden in een eigentijdse uitvoering. 

Tentoonstelling schilderijen van Inez Ferreira 

ARCHITECTURE 
D R A W I N G S 

Fenoira 

D B I r t . 
Aprt 2007 

Het werk van Inez Ferreira is geïnspireerd door de plattegronden van gebouwen. Dat is niet verwon
derlijk want zij werkt bij het architecten bureau Mecanoo. Het gaat om aquarellen. 

Tentoonstelling schilderijen van Eveline van Bogerljen, Wilma Keizer en Evaria Hoenderop 

gedurende het jaar zijn diverse tentoonstellingen geweest van schilderijen van bijvoorbeeld Eveline 
van Bogerijen, Wilma Keizer en Evaria Hoenderop. 
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TOP-galerie: schilderijen van Rob van Es 

De Delftse beeldend kunstenaar Rob van Es exposeert tot eind februari 2008 In de TOP-galerie In het 
voormalige postkantoor aan de Hippolytusbuurt. Zijn onderwerpen zijn organisch (boomwortels en 
dode vogels). Door de zeer expressieve kleuren en dramatische weergave stralen ze een krachtige 
energie uit. Hij zegt "Ik wil leven blazen In de dingen die ik maak. Ook als ondenwerpen zich er niet zo 
toe lenen. Zoals bij de serie dode vogels, gebaseerd op kadavers die ik op Texel vind. Ik breng ze met 
kleur weer tot leven. Verval kan prachtig zijn". Rob van Es exposeert regelmatig In Nederiand en in 
New York, Mensen komen regelmatig kijken In zijn atelier in het Bacinol-gebouw, Zijn 'schildersbedrijf 
heeft dan ook de veelzeggende naam Made-in-Delft. Zie ook viww.made-ln-delft,com 

Extra voorstelling Queen Lear in TOP! 

Datum: zondag 1 juli 2007 
Tijd: 20.30U 

De Eerste Stap speelt Queen Lear: een moderne variant van een oude klassieker. Zakenvrouw Lear 
is moe en wil haar bedrijf verdelen onder haar drie zonen. Van deze verdeling maakt zij een spel: wie 
het meest van haar houdt, krijgt de grootste verantwoordelijkheid. Helaas luistert zij naar haar twee 
oudste zonen, de mooipraters, en niet naar degenen die echt van haar houden. Het bedrijf wordt ver
deeld; intrige en achterdocht lelden uiteindelijk tot de ondergang van een ontgoochelde Lear. Een 
klassiek verhaal over knellende familiebanden In een eigentijdse uitvoering. 

Lichtjesavond 
leder jaar is er in Delft lichtjesavond. Dat wordt georganiseerd door het Delfts evenementenbureau. In 
de stad is er dan 's avonds markt en worden alleriei kerstbenodigdheden verkocht Ook zijn er op di
verse plekken In de stad voorstellingen. In TOP is ter gelegenheid van lichtjesavond een demonstratie 
van de Lightspeaker van Michela Peluso.. 
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Lightspeaker van Michela Peluslo 

Datum: 11 december 2007 
Tijd: 19.00 uur 

Lightspeaker is een sculptuur, een gebeeldhouwde lens, die een bouwsteen vormt van een camera 
obscura. De gebeeldhouwde lens maakt scherpe en kleurrijke beelden en brekingen, en zachte, volle 
lichtstralen. Lightspeakers zijn bedoeld als architectonische toevoegingen aan huizen, appartementen 
en kantoorgebouwen. Verschillende prototypes zijn gerealiseerd. In 2006 zijn twee Lightspeakers 
gerealiseerd in wit Carrara marmer, en tentoongesteld op de Biënnale di Scultura di Carrara. In dat 
jaar werd ook een Lightspeaker gemaakt voor het KABK gebouw in Den Haag, als deel van een per
manente site-specifieke installatie, genaamd Inspired. Michela Peluslo is een Italiaanse kunstenares, 
die installatiekunst en performances heeft gecreëerd en tentoongesteld In Europa, Azië en Amerika. 
Zij maakt immersieve belevingen door sensaties te produceren van het aanwezig zijn op een plek, die 
magisch Is en niet vast te leggen. Haar onderzoek draait om het verkennen van menselijke perceptie, 
het sentiment van een plek, natuur en cultuur, kunst en wetenschap, en ruimte en licht 

Ontvangstkamer energie van Marian Duivensteijn 

Marian Duivenstein heeft voor het thema energie een kamer ontworpen. De kamer is bijna geheel 
gemaakt van gebruikte materialen. De poppen zijn van afvalzakken. De kamer is bij de Ingang van 
TOP en dienst voor ontvangst 
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LEZINGEN in TOP 

Lezing Delft Design over en door Wim Wissing 

...MNf. 

Datum: 7 januari 2007 
Tijd: 15:00 uur 

Het bestuur van Delft Design was bijzonder verheugd dat deze Eminence Grise uit de tijd van de we
deropbouw de jaariijkse Driekoningenlezing kon geven. Al tijdens zijn studie aan de TH Delft ging Wim 
Wissing In 1947 werken bij Van Tijen, ln 1949 kreeg hij naast zijn diploma van bouwkundig ingenieur 
als eerste in Nederland de titel van stedenbouwkundig ingenieur, ln 1952 werd Wim Wissing 'samen
werkend' architect bij het Architecten- en Ingenieursbureau Van Tijen en Maaskant Na het uiteenval
len van dit bureau In 1955 is Wim Wissing met zijn opdrachten en 9 medewerkers zelfstandig verder
gegaan als Bureau Wissing, architectuur en stedenbouw. Dit bureau heeft hij tot 1985 geleid. In de 
periode met Van Tijen en Maaskant Is hij als stedenbouwkundige betrokken geweest bij oa. De bo-
menwljk In Delft, het Tamadohuis In Dordrecht, Zuidwijk in Rotterdam en de wederopbouw van Vel-
sen-lJmulden samen met Dudok. 

Met zijn bureau is hij vanaf 1955 betrokken geweest bij ca, 150 stedenbouwkundige plannen, waaron
der de verkaveling van de Voorhof In Delft en de wijk Overvecht in Utrecht Daarnaast heeft hij met 
zijn bureau ook ca. 350 bouwkundige projecten uitgevoerd, variërend van 1 solitaire woning, kerken, 
scholen tot opdrachten met 450 woningen. Zijn bureau heeft becijferd dat hij ca. 16000 woningwet en 
premiewet woningen heeft gebouwd. Wim Wissing heeft tijdens zijn loopbaan een duidelijke ontwerp 
filosofie laten zien. Begrippen als, 'wijkbouw uit units' , 'woonpaden' , Integratie van verdiepingen, 
'massa als contravorm', 'koppelen tot ontmoeting', 'keuzeplan eengezins woningen' zijn kernwoorden 
In de jubileum uitgave van zijn bureau In 1972. De lezing was bijzonder druk bezocht 

Lezing Delft Design Unilever Corporate Centre 

Datum: 1 februari 2007 
Tijd: 20:30 uur 

Door Laura Atsma en Diederik Fokkema Is een lezing gehouden onder de titel "van cellenkantoor naar 
transparante werkomgeving". De ingezette koerswijziging "Path to Growth" binnen Unilever was in 
2001 de aanleiding om het Nederiandse hoofdkantoor grondig te verbouwen. Het interieur van het 
door architect Jan Hoogstad ontworpen kantoorgebouw, gelegen op een prominente locatie aan het 
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Weena in Rotterdam, sloot niet meer aan op de nieuwe cultuur van kennisuitwisseling, transparantie 
en openheid. Eind augustus 2006 is het project Unilever Corporate Centre de winnaar geworden van 
de Functional Design Award. Deze prijs wordt gegeven aan het project dat niet alleen opvalt door de 
esthetische kwaliteit maar vooral door de functionaliteit en de tevredenheid van de gebruikers. 

Lezing Delft Design over Afval Als Nieuw Bouwmateriaal 

Datum: 
Tijd: 

8 maart 2007 
20:30 uur 

Delft Design is in het kader van het 20-jarig bestaan van de vereniging een lezingenreeks over en 
door 'jonge' architectenbureaus gestart, Jeroen Bergsma (2012 Architecten) heeft In dat kader een 
lezing over afval als nieuw bouwmateriaal gehouden. 

Lezing Delft Design over HSL stations 

Datum: 5 april 2007 
Tijd: 20:30 uur 

Luc Veeger van Arcadis heeft een lezing over HSL stations gehouden. Arcadis Is nauw betrokken bij 
de ontwikkeling van diverse HSL stations. Speciale aandacht krijgt de ontwikkeling rond de stations 
Bijlmer en Zuldas In Amsterdam. Station Zuidas zal geheel ondergronds worden gebouwd. Het station 
Bijlmer wordt een knooppunt van trein, metro en bus. De afgelopen jaren is uit het oude stationnetje 
geleidelijk een nieuw knooppunt herrezen. De lezing gaf een toelichting op Inhoud en proces. 

Lezing Urban Strategy 
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Datum: 12 april 2007 
Aanvang: 20,30 uur 

Op 12 april gaf Henk Miedema een lezing over de gevolgen van nieuw infrastructuur met behulp van 
het programma Urban Strategy. Dat Is een hulpmiddel dat door TNO wordt ontwikkeld om bestuur
ders, ambtenaren, burgers, projectontwikkelaars en Investeerders in staat te stellen veranderingen in 
de fysieke woonomgeving te verkennen, tot op het niveau van Individuele gebouwen. 

Lezing People movers 

Datum: 26 april 2007 
Tijd: 20:30 uur 

Op 26 april vond een lezing plaats over People Movers door Bart Egeter van TNO. De lezing was een 
onderdeel van het thema mobiliteit. People movers zijn automatisch bestuurde voertuigen (bijvoor
beeld automatische busjes, kabelbanen en monorails) die rijden op een eigen infrastructuur. In Neder
land zijn er een People movers in Eindhoven. Rotterdam en Schiphol. In TOP staat een schaalmodel 
van een People Mover. Hoe werken deze systemen? Wat is de toekomst? Zijn er kansen voor Delft? 
Dit soort vragen zal Bart Egeter behandelen In zijn voordracht in TOP, 

Lezing Delft Design over Musclespace 

Datum: 3 mei 2007 
Tijd: 20:30 uur 

ir. Hans Hubers Is assistent-professor en coördinator van de Hyperbody groep, geleld door prof Kas 
Oosterhuls, aan de faculteit Bouwkunde van de TU Delft en verantwoordelijke voor het Musclespace 
project Onder leiding van Kas Oosterhuls richt de research van Hyperbody zich op excellent design 
van 'e-motlve' en interactieve, nIet-standaard architectuur. Het Is gebaseerd op 'mass-customization' 
concept, wat wordt bereikt door vergevorderde, op ICT gebaseerde ontwerpmethoden, en 'file to fac
tory' productie. Kas Oosterhuis, wie veel heeft bijgedragen aan deze verschuiving in de architectuur, 
voegt aan deze verandering een tweede toe: 'e-motive' en Interactieve architectuur in de vorm van 
Hyperbodies. Een voorbeeld van een werkende hyperbody stond in TOP. 
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Lezing over voetgangersstromen 

Datum: 9 mei 2007 
Tijd: 20.30U 

De lezing van WInIe Daamen en Serge Hoogendoorn behelsde het onderzoek naar het gedrag van 
voetgangers in de publieke ruimte. De presentatie gaf de belangrijkste resultaten weer van het expe
rimentele onderzoek, de theorie van het loopgedrag en van de uitgevoerde computersimulaties. Tij
dens de lezing werden verschillende praktische voorbeelden gegeven. Hierbij Is onder andere de toe
passing van computersimulatie voor evacuatiestudies besproken. 

Lezing Intelligente Transport Systemen 

Datum: 10 mei 2007 
Tijd: 20.30U 

Informatie- en communicatietechnologie dringen geleidelijk doch met kracht door In het verkeer en 
vervoer. In de presentatie van Ben Jansen van TNO wordt duidelijk gemaakt dat het hier een techno
logische ontwikkeling betreft die het functioneren van ons dagelijks vervoer behooriijk zal doen veran
deren. Maar wat zijn Intelligente Transportsystemen eigenlijk? De belangrijkste huidige en toekomsti
ge ontwikkelingen worden uiteengezet. Wat zijn kansrijke nieuwe systemen? Wat zijn de voordelen en 
de risco's en welke randvoorwaarden zijn noodzakelijk voor een optimale Invoering van de veelbelo
vende systemen. Afgesloten wordt met een blik vooruit toegespitst op de Nederiandse situatie en 
meer in het bijzonder op de mogelijkheden voor de regio Delft om een belangrijke rol te spelen in op 
dit gebied. 
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Demonstratie Formula Student 

Datum: 19 mei 2007 

Formula Student is een Internationale ontwerpwedstrijd voor kleine raceauto's, dat wordt gehouden in 
onder andere de V.S. en Australië. DUT Racing Is het raceteam van de TU Delft. Zij doen mee aan de 
competitie in Engeland, Finland en Duitsland. Het team is hard bezig aan de nieuwe auto, de DUT07. 
In 2006 is het DUT team 3de geworden in het algemeen klassement. 

Lezing Delft Design over Bouw en Industrial Design 

' ; *« f¥^ 

datum: 7 juni 2007 
tijd: 15.00 uur 

Rinus van den Berg is werkzaam bij DSM en werkt zowel voor de auto industrie als voor de woning
bouw. In belde sectoren Is er behoefte aan flexibiliteit en klantgericht ontwerp. In hoeverre kunnen 
nieuwe methoden uit de industrial design ertoe bijdragen dat de massaproducten van weleer unieke 
producten worden voor de individuele klant. De spreker zal ingaan op deze vraag en de mogelijkhe
den voor de toekomst. Design en architectuur worden steeds meer venweven. Daarbij ligt vaak het 
accent op de vormgeving van een gebouw. Gestroomlijnde vormen voor statische bouwwerken zijn in. 
Gehry In Bilbao, de ING "schoen" van Meyer en Verschoten en allerlei "blobby shapes". 

Zijn occupatie met industrial design en bouw is o.a. gebaseerd op "oude ideeën" van John Habraken 
en de SAR inzake consument gericht bouwen en minder met design als styling feature. Het ontwerpen 
en produceren van onderdelen of systemen welke toepasbaar zijn in een gebouw als open systeem, 
niet project gebonden. Door zijn werk voor o.a. de automobiel industrie bespeurt hij dat zowel de wo
ningbouw als de automobiel bouw vergelijkbare methodieken en concepten gebruiken om "flexibiliteit" 
te honoreren. Er is een directe analogie tussen draagstructuren en af/in-bouwsystemen ten behoeve 
van de bouw als het platforms en module concept In de automobiel bouw. Beide dienen als instrument 
om gebruikers varianten uitvoerbaar en kosten beheersbaar te houden. In de voordracht kwamen o.a. 
aspecten van zowel de bouw als automotive en wat we van elkaar kunnen leren aan de orde. 
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Lezing hybride auto 

Datum: 14 juni 2007 
Tijd: 20.30uur 

Mobiliteit is een algemene term voor alle verplaatsingen van mensen. In Nederland groeit de automo
biliteit; het aantal verplaatsingen per auto en het aantal autokilometers neemt toe. In 2020 reizen we 
naar verwachting dertig procent meer dan in 2002 en vervoeren we twee keer zoveel goederen. Bij 
het begrip mobiliteit kan men denken aan vrijheid, economische groei en onbegrensde mogelijkheden. 
Maar mobiliteit heeft een hoge prijs. In 2004 was de transportsector (personen- én goederenvervoer) 
verantwoordelijk voor 28% van de C02 uitstoot en Inmiddels Is bekend hoe C02 ons klimaat beïn
vloedt. Duurzame mobiliteit Is mobiliteit waarbij het milieu zo gering mogelijk belast wordt, bijvoorbeeld 
met "schone" voertuigen en brandstoffen. Hybride voertuigen dragen bij aan duurzame mobiliteit. 

De presentatie van Olaf op den Camp gaf een toelichting op het gebruik van hybride techniek voor 
personenwagens en vrachtwagens. Er is besproken hoe een hybride systeem er voor zorgt dat het 
brandstofverbruik van voertuigen significant lager is dan van conventionele voertuigen zonder toe te 
geven op voertuig prestatie. Er is ingegaan worden op de verschillende vormen van hybridisatie van 
voertuigen; van eenvoudige start/stop systemen die de verbrandingsmotor stoppen bij stilstaan van 
het voertuig tot volledige hybride systemen waarmee zelfs een poosje volledig elektrisch gereden kan 
worden. Bovendien is aangegeven welke rol TNO speelt in de ontwikkeling en toepassing van hybride 
systemen. 

Lezing van Joris Melkert over de Superbus 

Datum: 28 juni 2007 
Tijd: 20:00 uur 

Veel mensen hebben al wel gehoord van de Superbus, maar wat is het nou echt? In deze lezing geeft 
ir. Joris Melkert, de project manager van het project, uitleg over het concept van de TU Superbus en 
wat de plannen voor de komende tijd zijn. 
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Lezing Omgaan met water en land in delta's - bouwen met de natuur 

Datum: 19 juli 2007 
Tijd: 20:00 uur 

Op donderdag 19 juli 2007 van 20.00 tot 22.00 uur heeft Ronald Waterman, deskundige op milieu- en 
civieltechnisch gebied een lezing gegeven over 'Omgaan met water en land In delta's - bouwen met 
de natuur'. Dit alles was voorzien van een sprekende powerpoint presentatie. De lezing sloot nauw 
aan bij de TOP-tentoonstellIng WATER. 

Lezing waterwerken in Delft 

Datum: 6 september 2007 
Tijd: 20.00 uur 

Op donderdag 6 september is door Pieter Jan Hofman een lezing gegeven over Canon overstromin
gen In Nederland, het kustbeheer, de waterhuishouding van het Westland en veendijken. Het gedeelte 
over het kustbeheer gaat met name over de Delflandse kust in de periode 1641-1780. Als we het heb
ben over de waterhuishouding van het Westland dan met name over de periode vanaf de Middeleeu
wen toen de ontwikkeling van afwatering en bedijking ontstond. Rond het onderwerp veendijken Is de 
periode 1600-1900 aangehaald waann bij droogmaking van de veenplassen de ontwikkeling en aan
leg van veendijken plaats vonden. 

Lezing SENZ stormparaplu 

Datum: 20 september 2007 
Tijd: 20.00uur 
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Met veel trots presenteerde SENZ Umbrellas de laatste Delftse innovatie: de SENZ Original stormpa
raplu. Deze stijlvolle paraplu zoekt altijd de beste positie In de wind, klapt niet om en is windbestendig 
tot windkracht 10! Maar wie sterk Is. kan ook heel slim zijn: De SENZ stormparaplu heeft geen gevaar
lijke punten en geeft zijn gebruiker een heertijk comfort met uitstekend zicht SENZ Umbrellas Is ge
start als afstudeerproject aan de TU Delft en staat nu op het punt om wereldwijd Impact te maken. Na 
de zomer van 2007 zullen de paraplu's op grote schaal verkrijgbaar zijn In West-Europa en Noord-
Amerika. Het slimme, sterke en stijlvolle ontwerp van de SENZ Original is recentelijk bekroond met de 
red dot product design award 2007: de hoogste design onderscheiding ter wereld! 

De lezing werd verzorgd door een van de Initiatiefnemers Filip Hess. Zijn boodschap was dat na 3.400 
jaar de paraplu eindelijk geen noodzakelijk kwaad meer is. De stormparaplu is je beste partner in de 
regen en de finishing touch van je persoonlijke outfit. Spelen met de wind Is nog nooit zo leuk ge
weest. De lezing gaf een goed beeld van de weg die Is afgelegd van idee naar product en was bijzon
der goed bezocht en de beschikbare paraplus waren in minder dan geen tijd uitverkocht 

Lezing Waterplan Delft 

Datum: 27 september 2007 
Tijd: 20.00 uur 

Op donderdag 27 september om 20.00 uur Is een lezing gehouden over het waterplan Delft door Tha-
litha van Heijst van het Hoogheemraadschap van Delfland en René van der Werf van de gemeente 
Delft. Ingegaan is op de totstandkoming van het plan, de ambities en op het concrete uitvoeringspro
gramma. In april 2000 hebben de gemeente Delft en het Hoogheemraadschap van Delfland het Wa
terplan Delft "een blauw netwerk" vastgesteld. Het Waterplan beschrijft de visie op integraal duurzaam 
waterbeheer voor de wateren binnen de gemeente Delft op de lange termijn met een actieprogramma 
voor de korte termijn. Het eerste actieprogramma is In 2004 afgerond. Parallel aan de uitvoering heb
ben Delft en Delfland verder nagedacht over de opgave voor de Delftse watersystemen. In 2005 is 
hiertoe het tweede uitvoeringsprogramma van het waterplan vastgesteld. 

Lezing Francine Houben Mecanoo Achltecten over Delftse plannen 

Datum: 2 oktober 2007 
Tijd: 15.00 uur 
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De lezing was tevens de opening van het Design In Delft festival. De opening is verricht door burger
meester Verkerk van Delft. Een spoorweg viaduct deelt de binnenstad van Delft in tweeën. Als uit
gangspunt voor het ontwerp van Mecanoo Is gekozen voor een actuele verweving van de toekomst en 
het verleden. Dit levert een alzijdig gebouw op met vier voorkanten. Het gebouw heeft een meer ste
delijke voorkant naar de Westvest en een meer kleinschalige voorkant naar het Westerkwartier, waar 
om die reden de rooilijn 6 meter is teruggelegd. De lagere bouwvolumes op de hoeken zorgen voor 
een geleidelijke overgang naar de bestaande gebouwen. In de stationshal ervaart de reiziger dat Delft 
een stad is met een rijk verleden en ook een stad van technologische innovatie. Een gewelfd plafond, 
voorzien van een tafereel uitgevoerd in Delfts Blauw, bekroont de imposante ruimte. De glazen huid 
van het stadskantoor weerspiegelt de Hollandse wolkenluchten van Vermeer en maakt het gebouw 
tegelijkertijd transparant de democratie Is open en toegankelijk. Het gebouw Is energiezuinig ontwor
pen, het energieverbruik ligt 35% onder de wettelijke EPN-norm. Insnijdingen In de glazen massa 
vormen een patroon van stegen, geïnspireerd op de fijnmazige structuur van straatjes In het oude 
Delft. De horizontale opdeling van het gebouwvolume - een plint van helder glas en daarboven het 
opgetilde kantoorlandschap van het stadskantoor - geeft een onderscheid aan tussen het publieke en 
private deel. Op de eerste verdieping liggen multifunctionele ruimtes, een restaurant, vergaderzalen 
en de vertrekken van Burgemeester en Wethouders. Vides en kijkgaten bieden spectaculaire door
zichten naar stationshal en stadshal. Op de gevel Is een digitale lichtkrant die de vloeiende lijnen mar
keert van het interieur van het gebouw en bij avond de plint rondom veriicht. Op deze lichtkrant Is ac
tuele Informatie af te lezen over openbaar vervoer, activiteiten en nieuws van de stad Delft. De lezing 
was met 120 personen zeer druk bezocht 

Lezing Waterwerken in Delft 

datum: 18 oktober 2007 
tijd: 20.30 uur 

Kees Doornenbal heeft een lezing gegeven over de watenwerken in Delft. Architecten bureau Rap-
pange was de winnaar van een prijsvraag naar het vinden van een verantwoorde oplossing voor het 
overstromen van de kades in Delft. Tijdens de lezing is een presentatie gegeven van het project. 

Interactieve lezing over innovaties In waterbeheer 

datum: 25 oktober 2007 
tijd: 20.00 uur 

Op donderdag 25 oktober is een lezing over Innovaties in waterbeheer door Michael Bentvelzen van 
het Hoogheemraadschap Delfland gehouden. Dit was de laatste lezing in het kader van de tentoon-
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Stelling WATER in TOP. In deze lezing is ingegaan op wat innovatie is, waarom die noodzakelijk is en 
worden voorbeelden uit de praktijk gegeven. De lezing had een interactief karakter, leder die zelf - ook 
op andere terreinen - betrokken Is of nadenkt over innovatie werd uitgenodigd. 

Lezing Poptahof 

datum: 18 november 2007 
tijd: 20.30 uur 

Op zondag 18 november was er vanaf 15:00 uur In TOP (Techniek Ontmoetings Punt) voor alle geïn
teresseerden een lezing rondom Poptahof Tijdens deze middag zijn er diverse sprekers waaronder 
Arne Dolle van Kristal projectontwikkeling, Arjan Hogendoorn en de architecten martin Molenaar en 
lemke Bakker. 

Poptahof staat aan de vooravond van de start bouw en verkoop van de eerste 38 nieuwbouw koop
woningen en 104 Te Woon-woningen. In het TOP is ook de expositie over Poptahof te bezoeken. De 
heer Dolle geeft een toelichting op het ontwerp van de eerste woningen In de Poptahof, waarbij hij 
ingaat op de branding voor het hele gebied en hoe zich dat door vertaalt naar de woningen. De ver
binding met het verleden komt aan bod alsmede het stedenbouwkundig beeldkwaliteltplan. De Popta
hof maakt deel uit van de wijk Voorhof Op dit moment heeft de Poptahof een eenzijdig woningbe
stand, dat niet meer aan de eisen van deze tijd voldoet. Daarnaast vraagt de leefbaarheid In de buurt 
aandacht Dit zijn belangrijke redenen voor de herstructurering van Poptahof Uitgangspunt is een 
duurzame en leefbare wijk. Door de groei van Delft is Poptahof de afgelopen decennia het geografi
sche hart geworden; het ligt nu slechts twee tramhaltes afstand van de historische binnenstad en sta
tion. Met de komende aanleg van de spoortunnel wordt deze centrale ligging nog versterkt Met name 
door deze gunstige ligging maar ook door de grote verscheidenheid in woningaanbod, voorzieningen 
en winkelruimten wordt de wijk na de aanpak, voor veel meer bewoners en ondernemers aantrekke
lijk. Een stadswijk waarin variatie, betrokkenheid en ruimdenkendheid centraal staan. Mensen kunnen 
kiezen uit verschillende soorten woningen: huur en koop in verschillende prijsklassen, maar er zullen 
ook speciale voorzieningen voor ouderen gecreëerd worden. Een duurzame buurt door slim gebruik 
van restwarmte en milieuvriendelijke materialen. En veel ruimte voor groen en recreatie In het centrale 
wijkpark. Door de toegangswegen opnieuw in te richten wordt de Poptahof opener en beter bereik
baar. 

Lezing Delft Design over de essentie van smaak 

Datum: 7 november 2007 
Tijd: 20.00 uur 
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Mario Ridder, chefkok van restaurant De Zwethheul vertelde over zijn visie op koken. Zijn leuze was 
perfectie zonder poespas. Mario Is continu op zoek naar de essentie van smaak. Voor de lezing was 
bijzonder veel animo. 

Lezing Energie In Delft ofwel (brand)stof tot nadenken 

Datum: 7 november 2007 
Tijd: 20.00 uur 

Lian Merkx. Wethouder Milieu en Duurzame Ontwikkeling in Delft. Klimaatbeleid in Delft houdt op 
woensdag 7 november een lezing In TOP. De avond wordt afgesloten met een debat. De invulling van 
de avond is eerst een korte film over Delfts themajaar Energie, dan volgt wethouder Lian Merkx. Zij 
presenteert de Delftse kllmaatambities. Ten slotte een discussie aan de hand van prikkelende stellin
gen o.l.v Marjo Kroese van Builddesk. 

Lezing Windmolens in de stad 

Datum: 15 november 2007 
Tijd: 20.30U 

Sander Mertens en Eize de Vries zijn ingegaan op het ondenwerp windenergie in de gebouwde omge
ving. Sander Mertens heeft zich daarbij met name gericht op omgevingsfactoren en condities die van 
invloed zijn op het energieopbrengstpotentieel van windturbines In de gebouwde omgeving. EIze de 
Vries heeft vooral aandacht besteed aan de windtechnologle, verschillende concepten en hun eigen
schappen, trends, en factoren die de energieopbrengst en levensduur positief of negatief beïnvloeden. 

Warmte koude opslag 

Datum: 22 november 2007 
Tijd: 20.30U 
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De aanleg van Warmte-Koude Opslag (WKO) en warmte netten (voor stads- en buurtverwarming) 
staat op dit moment erg in de belangstelling. Bij de ontwikkeling van innovaties voor duurzaamheid 
spelen technische aspecten vaak een hoofdrol. Echter een belangrijke bijrol is weggelegd voor de 
organisatie van die innovatie. Immers als iets technische kan. Is het nog niet toegestaan binnen be
staande wet- en regelgeving en is het nog niet acceptabel voor consumenten, of Is het de beste op
lossing voor het probleem. Voor gebruik van restwarmte en WKO geldt dit principe zeker. Leo Gom-
mans is ingegaan op de wetten van de fysica die belemmeringen en kansen creëren voor de techni
sche ontwikkeling van WKO en verwante technieken, in een breder kader. De mogelijke toepassing 
van restenergie in de gebouwde omgeving is besproken door Christoph Maria Ravesloot, Hij heeft is 
Ingegaan op de kansen en belemmeringen die een rol spelen bij de organisatie van toepassing van 
WKO en warmte netten binnen de Nederlandse context 

Lezing passiefhuis 

Datum: 29 november 2007 
Tijd: 20.30U 

Naarmate de eisen op het gebied van energiezuinig bouwen verder gaan, volstaat het niet meer om 
losse maatregelen te stapelen. Het is noodzakelijk om te kiezen voor een samenhangend pakket van 
maatregeien die elkaar versterken. Het gaat om de integratie van architectuur, bouwfysica en Installa
ties. Zo ontstaan "concepten" voor energiezuinige woningbouw voor verschillende doelgroepen. Het 
"PasslefHuis" Is daar een voorbeeld van. Dit concept maakt de laatste jaren vooral furore in Duitsland. 
Sinds kort is het ook In Nederland sterk in de belangstelling, nadat het ruim acht jaar geleden door 
Erik Franke naar Nederland is gebracht Erik Franke die de lezing over dit onderwerp heeft verzorgd, 
is sinds de energiecrisis eind jaren '70 nauw betrokken bij innovatieve ontwikkelingen op het gebied 
van energiebesparing in de gebouwde omgeving; energiebesparing beïnvloedt exploitatie en woonlas
ten direct en loopt derhalve als een rode draad door alle projecten. In dit kader is voor een aantal pro
jecten nationale/ internationale subsidies verworven (EU, SEV, Novem). Verder neemt Franke Archi
tecten BV deel in de Stichting Passief Huis Holland. 

Energiegebruik en gedrag 

Datum: 6 december 2007 
Tijd: 20.30U 
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Op 6 december heeft Frans Rooljers (directeur CE Delft, ook wel bekend als Centrum voor Energie
besparing) een lezing gehouden over energiegebruik en gedrag. Zoals te verwachten is er een grote 
samenhang tussen het gedrag van burgers en bedrijven en hun energiegebruik. Maar is het dan ook 
mogelijk om door verandering van het gedrag ook het energiegebruik te verminderen? Natuuriijk zijn 
er mogelijkheden, voor wie wil. Frans Rooljers is Ingegaan op concrete mogelijkheden om energie te 
besparen, waar zitten de grote klappers. Ook heeft hij de moeilijkheden aangekaart om het gedrag 
van "de burgers" te veranderen. 

Lezing overzonne-haard-woningen en energielabels 

datum: 13 december 2007 
tijd: 20,30 uur 

Op 13 december om 20,30 uur Is een lezing gehouden over de toepassing van het energielabel en de 
zonne-haard-woning. De reclame op tv heeft het ons al laten weten; per januari wordt het energielabel 
verplicht Maar hoe gaat dat in zijn werk? Wat doet het met uw huls? Tessa van Reeven van architec
ten- en bouwadviesbureau PKW uit Delft gaf een toelichting over het energielabel. Tevens was er een 
lezing over de zonne-haard-wonIng. De woning is door architect Guus Westgeest (tegenwoordig 
werkzaam aan de TU-Delft) en Ernest Israels eind vorige eeuw ontwikkeld voor een project In Valken
burg (Z.H.). De woning is daarna verder uitgewerkt als algemeen toepasbaar concept, zowel voor 
nieuwbouw als voor renovatie van bestaande hulzen. Ernest Israels van Milieukundig Onderzoek- en 
OntwerpBuro BOOM uit Delft gaf hier een toelichting op. De zonne-haard-woning verbruikt de helft 
minder aan energie dan een nieuwbouw woning zoals we die in deze tijd bouwen. De verwarming in 
de zonne-haard-woning zorgt voor de energiebesparing. Deze is gebaseerd op een oude gashaard. 
Tevens wordt er In de zonne-haard-woning veel gebruik gemaakt van zonnecellen. 
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